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Înfrânt de infinit, să numeri stele
Ce bine, că pământul mai are locuri sfinte
Și-o casă părintească, să nu cădem în gol,
Că secolul acesta civilizat la culme
Mai ține în depozit o lampă de petrol...

Ce aduci cu tine din copilărie, cu aceea 
rămâi, spunea cineva, și tot încercam 
să-mi explic adâncul acestui adevăr. 

Nu atât dorul de părinți intra aici, totul e atât 
de complex. Când mă duc acasă încerc să re-
constitui ce mă leagă de fiecare lucru, de pie-
tre, de copaci, de râu, apoi urmează dealurile 
și pădurea, foștii colegi de școală, și din nou 
mă întorc la trăsăturile și gesturile bătrânilor 
părinți, îi privesc îndelung, vremea a săpat 
cute adânci și ei nu mai pot zâmbi ca altădată, 
și eu le mai spun ceva de haz, pentru că prin 
tinerețea lor, ei tare iubeau o glumă, o petre-
cere, o vorbă de duh. Poate sunetul imensității, 
poate duhul munților lucra în mine, și mereu 
neliniște, mereu să cunosc, să socotesc, să 
născocesc, poate de aceea-mi supăram atât 
de des părinții, și mă durea după aceea, setea 

de nou, riscul cărărilor nebătătorite, mereu în 
vervă, mereu în agitare de viscol, și oboselile 
bruște, și insomniile prelungi, cu clipa hăituită 
îngenunchind pe pagină, tata bate coasa, pe-o 
mică nicovală, să plece la cosit, mama are 
grijă ca totul să fie în ordine la plecarea lui, el 
e baza, el e cel care trage, stâlpul casei, deci, 
și din ochii mamei se revarsă un mare respect 
pentru muncă, deși mama însăși a muncit la 
fel de mult, dacă nu peste, pentru că a trebuit 
să crească și trei copii, să spele și să gătească, 
să iasă la toate muncile câmpului că nu avea 
cine să le facă.

Pe munți, sute de hectare am plantat cu bra-
zi în echipe unde erau primiți și copii, pentru 
că erau ușori și se cățărau mai bine pe piscuri. 
Era un peisaj unic, deși noaptea la munte era 
tare frig, ziua compensam prin alergare și prin 
izvoarele de munte pe care le descopeream, 
apoi zmeură, afine, bureți de munte, toate 
niște minuni ale naturii de care te bucurai cu 
toate porțile pieptului descătușate. Aerul tare, 
brazii, veșnicul vuiet al cetinii, apoi piscurile 

austere, vulturii planând între cer și granit, 
totul într-o priveliște neasemuit de bogată. 
Clopotul munților, într-o sănătate a revărsării 
de sunete, într-o boare de aștri, clocot necon-
tenit de umbră care călătorește peste lumina 
unduitoare ca mierea, panta iute și furtuna lină 
de izvor căzând de la mari depărtări, și ochii 
de copil sorbind totul cu nevinovată și speriată 
lăcomie.

Acum eram mare, și cărunt, și tata mă 
trata la fel ca înainte, tot ca pe-un copil. Am 
îmbătrânit, tată, și lua apoi fluierul și cânta 
cum nu mai auzisem în altă parte, și când îl 
auzeam, îl iertam că fusese deseori atât de dur 
cu mine, cânta aprope câte-o oră, obosea, apoi 
ațipea pe cojocul întins acolo pe iarbă, sub nu-
cul cel mare. Mama îmi făcea semn să-l lăsăm 
singur, ne mutam în casă, să poată întreba în 
voie cum o mai duc prin acel oraș, dacă sunt 
fericit, dacă are cineva grijă de mine, cine mă 
spală, cine-mi gătește, că ea bănuiește că eu 
ascund undeva o neîmplinire.

Damian URECHE

Marcel Breslașu

Da, ești bătrân ... Și totuși gustă
priveliștea atâta câtă-ncape
în ochii tăi cu ostenite pleoape –
E drept, îți este zarea mai îngustă,
dar ți-e și cerul mai aproape.

Da, esti bătrân ... Și totuși cântă
gura fetiței care te sărută,

cum ai cântat și-ai sărutat o sută,
bătrânule poet.
E drept că sângele mai greu se înfierbântă,
dar se și răcorește mai încet.

Da, ești bătrân ... Și totuși oare
nimica nu-ți mai poartă lira-n pântec?
Ți-a odrăslit și cel din urmă cântec?

Da, ești bătrân ... Și totuși, du-te
pe vechiul drum, la crâșma de-altădată.
Iubește, crede, cântă și te-mbată
la nesfârșit, de la-nceput.
E drept, iluziile se pierd mai iute,
dar ai și mai puține de pierdut.

Da, eşti bătrân ...

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

De intri în Piaţa Traian din Fabric 
și faci imediat stânga, dai de 

strada Dacilor (fosta stradă Principală, 
acum un veac şi mai bine). La prima ve-
dere te ameţeşte zgomotul tramvaielor. 
La a doua impresie, starea de degradare 
a imobilelor. La o a treia, starea relativă a 
curăţeniei. Dacă azi strada Dacilor nu mai 
reprezintă decât o arteră de trecere, cu 
pavajul atât de prost, de denivelat, încât 
preferi să ocoleşti Piaţa Traian, odinioară, 
strada era într-adevăr Principală. Dacă, 
pe colţ, clădirea impunătoare face impre-
sie, în continuare, doar clădiri cu unul sau 
două etaje, cu portale şi ferestre de ma-
gazine şi firme nu impresionează. Tot pe 
stânga, imediat după piaţă, o clădire dărăpănată 
şi în curs de demolare (sau reparaţii, nu se ştie 
exact) adăpostea celebrul restaurant „Ursul” 

sau „Ursul Negru”. Cine mai ştie că se băteau 
restauratorii (pardon, birtaşii) să-l închirieze de 
la Primărie? Chiriile erau mari, dar şi deverul 
era pe măsură! Berea de calitate, mâncărurile 

ca la mama acasă şi muzicanţii ce cântau 
de mama focului făceau faimă locului. 
Dintre celebrii lăutari îl amintesc doar pe 
Luţă Ioviță. Azi, casa este o dărăpănătură 
şi doar bătrânii îşi mai amintesc de glo-
ria trecută. Strada a fost una comercială şi 
meşteşugărească. Aici se produceau cele 
mai felurite obiecte, aici se vindea, din 
atelier sau din magazin, aproape tot ce se 
producea în Fabric. S-au ridicat şi câteva 
clădiri impunătoare. Una este cea care 
adăposteşte spaţiul farmaciei. O clădire 
cu apartamente de închiriat la etaj, aşezată 
la încrucişarea cu fosta stradă Spion (după 
numele lui Teodor Spion, locuitor acolo - 
azi, strada Timocului). Doar un împătimit 
ar putea cunoaşte ceva din splendoarea 
de odinioară. Poate ne aud cei în drept şi 

vor repune în circulaţie inclusiv turistică, zona 
care, altfel, moare încet și sigur.

Fabric - strada Principalã (Dacilor)
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Pagină realizată de Jovana STAN

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Vizită pentru frăţie

Orașul Jimbolia a început demersurile 
pentru înfrățirea cu orașul german Tre-

bur. Recent, o delegație condusă de către edi-
lul orașului german a făcut o vizită jimbolie-
nilor cu scopul de a se cunoaște mai bine și de 
a pune încet, încet temeliile unei colaborări și 
ale înfrățirii celor două orașe. Domnul Carsten 
Sittma, primarului orașului Trebur, împreună 
cu ceilalți oaspeți s-a întâlnit cu autoritățile 
locale, iar tema principală pe care au abordat-
o a fost chiar demararea procedurilor pentru 
înfrățire.

În cadrul întâlnirii, domnul primar Da-
rius Postelnicu i-a înmânat omologului său 

documentația părții române ce urmează a fi 
discutată în Consiliul Local german, pentru 

ca mai apoi să fie aprobată de Consiliul Local 
Jimbolia.

Trebuie să știți că parteneriatul între cele 
două orașe a început acum zece ani, atunci 
când, pentru prima dată, s-a organizat tabă-
ra anuală pentru tineret la care au participat 
reprezentanți din România, Franța și Germa-
nia. Scopul pentru care aceste înțelegeri de co-
operare au loc este acela al extinderii schim-
burilor culturale bilaterale, de ajutor reciproc 
și de colaborarea în vederea accesării de fon-
duri și a dezvoltării de proiecte comune, într-o 
lume puternic globalizată, dar, în cazul de față, 
cu o îndelungă tradiție de relații diplomatice. 

Parcul cu Poveşti revine

ªi anul acesta, de 1 Iunie, jimbolienii 
se vor bucura de Parcul cu Povești, 

un proiect frumos, aflat la a treia ediție. Pentru 
ca spectacolul să fie perfect, tinerii coordonați 
de doamna pedagog social Lidia Pop au început 
deja pregătirile. 

Anul acesta, pe lângă cunoscutele ateliere de 
creație, va avea loc în parc un spectacol muzi-
cal, oferit de nu mai puțin de 50 de copii, care 
vor cânta, vor dansa și vor transmite energia și 
entuziasmul lor. Talente consacrate deja, dar 

și talente noi descoperite vor pune în scenă un 
musical în șase acte, cu povești tradiționale, dar 
și povești noi, vor avea aproximativ zece core-
grafii și vor oferi și momente de muzică live.

Așadar, nu vă faceți alte planuri pentru 1 
Iunie, pentru că în Parcul Central al orașului 
Jimbolia vă așteaptă un spectacol de excepție, 
în premieră anul acesta. De asemenea, sunt 
invitați nu numai cetățenii orașului, ci toți citi-
torii jurnalului Banatului, pasionați de cultură și 
turism, pentru că în Jimbolia domnește istoria.

Acţiuni de împădurire

Membrii clubului Rotaract Club Jimbolia 
au desfășurat acțiuni de împădurire în 

zona bălților din oraș. Ei desfășoară această activi-
tate de câte ori au ocazia, arătând grijă pentru me-
diul înconjurător. Domnul Silviu Stoian a dat mai 
multe detalii referitoare la acțiunea cea mai recentă 
de plantare a pomilor: „Club Rotaract Jimbolia a 
desfășurat o acțiune care a avut ca scop protecția 
mediului și anume am plantat câțiva nuci, la baltă. 
Această acțiune face parte din seria de mai multe 
evenimente pe care le-am organizat pentru mediu. 
Pe lângă multe altele, avem și proiectul acesta 
de împădurire în zona bălților. Această plantare 
de nuci vine în urma unor alte plantări ce au fost 
desfășurate în toamna anului trecut și de fiecare 
dată când avem ocazia dorim să facem acest lucru, 

și anume să încurajăm activități privind protejarea 
mediului înconjurător.”

Karl Diel în şcolile bănăţene

Despre doctorul 
Karl Diel putem 

spune, cu părere de rău, 
că mulți români nu auzit, 
deși este pionier al neuro-
chirurgiei din România, 
cu merite incontestabile. 
De aceea, în cadrul unui 
proiect lansat în orașul 
Jimbolia se dorește a se 
face cunoscute viața și 
meritele doctorului Diel 

în întreg arealul Banatului istoric.
Proiectul „Banatul- Istorie vie” are ca scop 

aducerea în prim plan a personalităților de vază 
ale Banatului și a valorilor locale, în special în 
rândul noilor generații. 

De la lansarea proiectului nu au lipsit 
personalități de vază ale prezentului, de la care 
cu siguranță tinerii vor putea învăța o sumede-
nie de lucruri. Au fost prezenți: domnul Claudiu 
Ilaș, director al Muzeului Banatului, domnul 
Marcel Tolcea, președinte al Fundației Popu-
lar Europene de Strategii Sociale, Economice 
și Culturale, domnul doctor Horia Pleș, șef al 
secției de Neurochirurgie a Spitalului Județean 
Timiș.



3. mai

 oaia 
de Lugoj

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Şomajul în mu nicipiul Lugoj este prac tic inexistent”
Francisc Boldea, primarul oraşului Lugoj

La sfârșitul lunii trecute, administraţia 
locală a dat publicității raportul de acti-

vi ta te al primarului mu  nicipiului Lugoj pe anul 
2016. Raportul prezintă continuarea procesului 
de modernizare a Lugojului început la primul 
mandat în 2008. În di na mi ca de necontestat a e -
co no miei lugojene se arată că: „Odată cu ultime-
le investiții im por tan te, cea a grupului Lidl inau-
gurată în 2016 și s u per marketul Kau fland recent 
i naugurat, con  statăm cu sa tisfacție că șomajul în 
mu nicipiul Lugoj este prac tic inexistent”.

Ra portul este struc turat în mai multe capi-
to le: Infrastruc tură rutieră, Infrastructură 
edilitară, Lu go jul, un oraș mai frumos, mai 
curat, a sistența socială, educație, pentru co-
pii și tineri, ad ministrația locală, în dialog cu 
cetățenii, pro iecte de fin anțare, cultură și culte, 
eve nimente din viața ora șu lui, relații in ter na-
țio na le și sportul lugojean. La capitolul in fra-
struc tu ră rutieră sunt trecute în re vistă progra-

mul de as fal tare a străzilor, reparații străzi, 
marcaje și indicatoare rutiere, programul de 
dalare a trotuarelor și aleilor, rea bilitarea tro-
tuarelor prin as faltare, iar la infrastructura 
e dilitară – Centrul de zi pentru copiii aflați în 
situații de risc, noul spațiu cultural de la Casa 
Bredicenilor (date în folosință în mai 2016), 
reabilitarea fântânilor ar te ziene din fața fostei 
Pre fecturi, lucrările la sis te mul de a li men tare 

cu apă al mu ni  cipiului etc. Nu a fost uitată nici 
schim barea ra dicală la față a Tea trului Mu-
nicipal „Traian Gro ză vescu”.

„Lugojul, mai frumos, mai curat” are ca 
subcapitole curățenia de primăvară și toamnă, 
containere de tip iglu pentru colectarea selec-
ti vă a deșeurilor, iluminatul festiv de sărbători, 
de z in sec ția și acțiunile de îndepărtare a ciori-
lor etc. Au fost trecute în revistă activitățile de 
asistență so cială, distribuirea pa che te lor ali-
mentare prin pro  gra mul EU POAD, premiile 
de fi delitate și excelență pentru seniorii urbei, 
iar la capitolul Educație au fost amintite bur sele 
municipale și pre mie rea elevilor olimpici și a 
profesorilor îndrumători. La capitolul „Pentru 
copii și tineri” se vorbește despre skate park, 
orășelele copiilor și patinoarul din Parcul Geor-
ge Enescu. La capitolul relații inter na țio na le au 
fost amintite înfrățirea cu orașul maghiar Mako 
și vizita la Lugoj a am ba sa do rului Statelor Uni-
te ale A mericii, E. S. Hans Klemm.

Sportul e o reţetă morală care se aplică fizic

Voleibalistele de la CSM Lugoj au jucat 
cel mai important rol dintre echipele 

angrenate în ultima etapă a campionatului, fiind 
formația care a decis la vârf clasamentul final al 
ediției 2016-2017.

Prezența în primele șase echipe ale Româ-
niei, câștigată după sezonul regulat, nu a fost 
întâmplătoare pentru CSM Lugoj, iar dovada a 
venit chiar înaintea fluierului de final al sezonu-
lui. CSM Lugoj a încheiat anul competițional cu 
o victorie surprinzătoare în fața vicecampioanei 
ediției trecute, câștigătoarea Cupei și Supercu-
pei României, CSM Târgoviște, de care a dispus 

cu 3-1, rezultat ce a decis podiumul primei ligi feminine.

Irina COSTEA

Din albumul nostru cu poze imperiale

Lugojul în vremea „drăguţului de împărat”

Participând la 
Concursul na-

ţional de dans „Îm-
preună pentru viitor”, 
care a avut loc la Tea-
trul de Artă din Deva, 
în 25 aprilie 2017, 
elevii Izabela Blaga, 
Denisa Ciuhureanu, 
Sebastian Jabotinschi, 
Briana Oros-Groza, 
Sarah Paloș, Ștefania 

Țerovan, coordonați de doamna înv. primar Cosmina Bogasiueru și 
doamna director Gabriela Monica Sîrbu, de la Școala Gimnazială Nr. 4 
Lugoj și elevii de la  Centrul Școlar pentru Educație Incluzivă „Alexan-
dru Roșca” Lugoj, coordonați de doamna profesor Viorica Paraschivu 
(coordonator S.N.A.C.), și profesor Angelica Șuta au obținut premiul al 
II- lea la secțiunea dans modern.

Elevii Lugojului 
au vocaţia... viitorului

Elevii lugojeni din ulti-
mul an de liceu, care 

excelează la învățătură, pre-
cum și olim pi cii care iau parte 
la concursuri naționale și in-
ter naționale, vor fi ac cep tați 
pe loc, fără taxă și pot bene-
ficia de burse consistente ca 
viitori studenți la Universitatea de Vest din Timișoara.

Ca măsură supli men tară, premianții vor bene ficia de  cazare gratuită 
în căminele Universității de Vest din Timișoara, bursă în valoa re de 800 
lei pe lună, permis gratuit pe toată perioada studiilor la Biblioteca Cen-
tra lă Universitară, asigurarea costurilor de transport și cazare pentru par-
ticipări cu lucrări la conferințe naționale şi internaționale, integrarea în 
cele mai bune proiecte sau centre de cercetare ale UVT, acces gratuit la 
bazinul de înot al Universității, abonament la Teatrul Național Ti mișoara 
și la Filarmonica Ba natul, precum și gratuitate pe mijloacele de transport 
în comun din Timișoara.

În atenţia 
elevilor lugojeni

Aneta OPRIŞOR

Gabriela MILUTINIrina COSTEA
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 oaia 
de Ramna

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Sprijin pentru fermierii afectaţi de îngheţ şi ninsoare în aprilie? 
Ce spune ministerul agriculturii!

Ajutoare și scutiri de impozite pentru 
fermierii ale căror culturi agricole au 

fost afectate de episodul meteo care a distrus 
mare parte din culturi? Ministerul Agricultu-
rii și Dezvoltării Rurale (MADR) strânge date 
despre suprafețele agricole afectate de scăderile 
bruște de temperaturi și ninsorile de la mijlocul 
lunii aprilie 2017, în vederea unor eventuale 
ajutoare și scutiri de impozite care să poată fi 
acordate fermierilor afectați.

Vor fi analizate şi posibilităţile 
de identificare a unor măsuri de compensare 

a eventualelor pagube
În același timp, pentru persoanele fizice, indi-

vidual sau într-o formă de asociere, în cazul în-
registrării de pierderi ca urmare a unor fenomene 
meteo nefavorabile (grindina, inundații, secetă, 
altele) de peste 30% din suprafețele destinate 
producției agricole, norma de venit pe baza căre-
ia se calculează impozitul datorat statului se re-
duce proporțional cu pierderea respectivă (apli-
carea prevederilor art. 73 din Legea nr. 571/2003 
privind Codul fiscal).

De la Biroul Agricol:

Povestea tristă a unor drumuri va lua sfârşit

În sfârșit, vă putem asigura, pe dumnea-
voastră, cititorii noștri, că s-a solicitat 

emiterea acordului de mediu pentru proiectul 
„Lucrări de refacere drum calamitat DJ572 
Berzovia-Vermeş, km 36+517-47+417, L=10,9 
km”.

Obiectivul este situat pe drumul judeţean 
DJ572 Berzovia-Vermeş, pe teritoriul adminis-
trativ al comunei Berzovia, Ramna şi Vermeş, 
atât în intravilan, cât şi în extravilan. Drumurile 
judeţene vor fi refăcute de către Compania Na-
ţională de Investiţii (CNI).

Cel puțin, așa am înțeles din spusele dom-
nului Hurduzeu: „Sunt aproximativ 20 km de 
drum judeţean DJ 587 Fârliug – Duleu, DJ 585 

Duleu intravilan spre limita cu judeţul Timiş şi 
DJ 572 Berzovia – Vermeş. Aceste drumuri vor 
fi predate Companiei Naţionale de Investiţii în 
vederea modernizării, după ce, pe parcursul lui 
2016 au fost calamitate. Sper ca acest lucru să 
se întâmple cât mai repede. În acest moment, 
la CNI începe procedura de atribuire, care nu 
ne mai aparţine nouă în acest caz. Noi predăm 
drumurile ce vor fi modernizate, iar apoi le vom 
primi înapoi pentru întreţinere”.

Solicitarea acordurilor de mediu pentru 
tronsoanele respective reprezintă ultima etapă 
efectuată de către instituţia judeţeană înainte de 
predarea către CNI.

Lavinia LUPULESCU

Cât te costă impozitul pe 
maşină în 2017

Modul de calcul al impozitului pe ma-
şini se determină în funcţie de capa-

citatea cilindrică a motorului, prin înmulţirea 
fiecărei grupe de 200 cmc sau fracţiune din 
aceasta cu o sumă corespunzătoare din actul 
normativ citat.

Spre exemplu, pentru autoturismele cu capa-
citatea cilindrică între 1.601 cmc şi 2.000 cmc 
inclusiv, suma fixă luată în calcul la stabilirea 
impozitului este de 18 lei/200 cmc, la cele cu 
capacitatea cilindrică între 2.001 cmc şi 2.600 
cmc inclusiv – 72 lei/200 cmc, la cele cu capa-
citatea cilindrică între 2.601 cmc şi 3.000 cmc 
inclusiv – 144 lei/200 cmc, iar la cele cu capa-
citatea cilindrică de peste 3.001 cmc suma de 
luat în calcul la stabilirea impozitului este de 
290 lei/200 cmc.

În ceea ce priveşte motocicletele şi autoturis-
mele cu capacitatea cilindrică de până la 1.600 
cmc, valoarea este de 8 lei/200 cmc.

Simona VINCU

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Reguli de aur care 
vă ţin departe de escroci

Doar pentru că tu ești onest și corect (sau măcar încerci să fii!), asta nu înseamnă că toți 
din jurul tău sunt la fel. Tot mai mulți oameni cad pradă unor escrocherii ingenioase sau 

mai puțin, rămân fără economiile de-o viață într-un moment de naivitate și se întreabă de ce li s-a 
întâmplat tocmai lor! Astăzi vă vom prezenta câteva reguli de aur care vă țin cât mai departe de 
escroci:

• Cereți întotdeauna sfaturi avizate în cazul în care o ofertă implică bani, timp și angajament.
• Nu există scheme garantate de îmbogățire rapidă – singurele persoane care se îmbogățesc 

sunt escrocii.
• Nu acceptați imediat ofertele sau propunerile. Dacă vi se pare că ați dat peste o oportunitate 

nemaipomenită, insistați asupra acordării unei perioade de timp pentru a căuta consiliere avizată 
înainte de luarea unei decizii.

• Nu dați bani și nu semnați nimic până ce nu v-ați informat și nu ați verificat acreditarea com-
paniei cu care aveți de-a face.

• Nu va bazați pe recomandări înflăcărate: căutați dovezi cu privire la succesul unei companii.
• Mai degrabă logați-vă direct pe website-ul ce vă interesează, decât să faceți clic pe link-urile 

dintr-un e-mail.
• Niciodată nu trimiteți bani și nici nu oferiți date despre cardul de credit sau contul online 

persoanelor necunoscute și în care nu aveți încredere.
• Dacă depistați o escrocherie sau ați fost înșelat, solicitați ajutor! Contactați de urgență 

autoritățile competente.

Laura OLINIC

Poliţia vă informează

Graţian NEAMŢU
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Prima şedinţă a A.T.O.P. Timiş, la Făget

În 27 aprilie, la Făget, a avut loc prima 
ședință a Autorității Teritoriale de Ordine 

Publică Timiș. La consultări au participat primarii și 
reprezentanții structurilor de ordine publică (poliție, 
jandarmerie, ISU, etc.) din localitățile Făget, Mar-
gina, Traian Vuia, Tomești, Pietroasa, Bethausen, 
Bârna, Dumbrava, Curtea, Fârdea și Mănăștur. 

În cadrul ședinței au fost evidențiate situații spe-
cifice cu care structurile operative de ordine publi-
că din respectivele localități se confruntă, precum 
accidentele rutiere care au loc în zonele Coșevița și 
Coșteiu de Sus, din cauza nefinalizării lucrărilor la 
autostradă; dar şi necesitatea modificării cadrului 
legislativ privind activitățile de stingere a incen-
diilor produse la miriști, fiind propusă schimbarea 
cadrului legislativ, în sensul găsirii unor soluții 
pentru plata membrilor comitetelor pentru situații 
de urgență, constituite la nivelul fiecărei localități. 
Președintele A.T.O.P Timiș, Traian Stancu, a pre-

cizat că această chestiune constituie o prioritate: 
„Concluzia şedinţei a fost că relaţiile între autori-
tăţile locale şi instituţiile statului în zona Făgetului 

funcţionează bine. Au fost unele mici discuţii pe 
tema condiţiilor din posturile de poliţie, care ne-
cesită unele îmbunătăţiri. A fost dezbătută şi o ini-
ţiativă a domnului primar Costa de la Margina, de 

a demara o soluţie legislativă legată de comitetele 
de urgentă din localităţi, mă refer la acei oameni 
care sunt membri în comitetele de urgenţă ale pri-
măriilor şi trebuie găsită o formă de retribuire a lor, 
pentru că, deşi este o activitate voluntară, ea este 
planificată, au mandate pe patru ani şi intervin la 
cazurile de calamităţi din localităţi. Or, cu incen-
diile de vegetaţie din această perioadă, oamenii 
ăştia intervin aproape zilnic pe păşuni”.

Potrivit preşedintelui A.T.O.P. Timiş, pentru Fă-
get a fost solicitat sprijin şi pentru dotarea mașinii 
de intervenție cu un modul nou de descarcerare, 
iar acum se caută soluţii. „Vom avea o discuţie şi 
în prima şedinţă de la Timişoara, să vedem cum 
putem achiziţiona un modul nou de descarcerare, 
dacă nu este în dotarea I.S.U. Timiş, că poate au 
un modul de rezervă. Dacă nu, vom încerca să îl 
cumpărăm, pentru că nu este foarte scump”, ne-a 
declarat domnul Traian Stancu.

„O salarizare jignitoare a făcut să intre în învăţământ mai degrabă 
«purtători de cataloage», decât formatori de conştiinţe”

Prof. dr. Dumitru Tomoni, Liceul teoretic „Traian Vuia” din Făget

În 2 mai, elevii s-au întors la şcoală, după 
minivacanţa de primăvară, dar se pregă-

tesc deja de vacanţa de vară, care va avea loc în 
perioada 17 iunie - 10 septembrie. Finalul de an 
şcolar este însă şi un moment de bilanţ pentru şco-
lari şi profesori. Întrebat în ce direcţie se îndreap-
tă învăţământul românesc şi cum se văd lucrurile 
de la catedra de istorie a Liceului teoretic „Traian 
Vuia” din Făget, domnul prof. dr. Dumitru To-
moni, important scriitor și istoric al Țării Banatu-
lui, președinte al Societății de Științe Istorice din 
România, filiala Lugoj, ne-a spus: „Dacă, până prin 
2010, am crezut că, printr-un proiect bine articulat 
susţinut de un ministru cu viziune şi determinare, 
şcoala se putea schimba în bine, acum nu mai cred 
într-o schimbare benefică. Demotivarea profesiei 
printr-o salarizare jignitoare a făcut ca în ultimii 
ani să intre în sistem oameni fără vocaţie, mai de-
grabă „purtători de cataloage” decât formatori de 
conştiinţe, blazaţi şi nedispuşi la sacrificiu şi efort 
continuu de perfecţionare. Ori fără motivare, fără 
efort şi fără dăruire nu se poate face o schimba-
re în bine. Şcoala este o componentă, indiscutabil 
foarte importantă, a societăţii. Când societatea este 

«»bulversată, mereu în căutarea de proiecte şi re-
pere, învăţământul nu are cum să nu resimtă aceas-
tă stare nefirească. Nu putem să le vindem iluzii 
elevilor, care au astăzi şi alte surse de informare, şi 
să le spunem că doar prezenţa lor la ore şi învăţatul 
continuu le garantează succesul în viaţă, când ei 
văd zilnic că cei mai mari chiulăi ai neamului sunt 
parlamentarii, mulţi cu educaţie precară şi cultu-
ră pe măsură, iar femeile de succes ale naţiei sunt 
piţipoancele care scriu „miau” fără să se refere la 
pisică. Trebuie, însă, să-i ajutăm să-şi aleagă repe-
re corecte, să fie responsabili şi să se implice, să 
îşi facă auzită vocea, pentru că nicio schimbare nu 
vine de la sine”.

De altfel, pentru a veni în ajutorul educaţiei co-
piilor, Primăria Făget a sprijinit şi sprijină constant 
unităţile de învăţământ din oraş, printre reuşitele 
din ultimii ani, de care edilul Marcel Avram se de-
clară mulţumit, numărându-se şi Centrul educaţio-
nal „Patriarh Miron Cristea” din Făget, inaugurat 
la jumătatea anului 2011. De serviciile educative 
şi sociale oferite în centru beneficiază copii cu vâr-
ste cuprinse între 7 şi 14 ani, proveniţi din familii 
sărace. „Centrul dispune de încălzire proprie, de 

grupuri sanitare moderne şi toate dotările necesare 
învăţatului şi recreerii. Elevii beneficiază de toate 
condiţiile pentru pregătirea temelor şi pentru lua-
rea mesei. Aceştia primesc două mese: prânzul şi 
o gustare, iar sub supravegherea unui dascăl, elevii 
îşi fac temele. Este o realizare deosebită deoarece 
copiii sunt păstraţi în şcoală, sunt pregătiţi pentru 
un viitor în societatea în care trăiesc”, consideră 
primarul Marcel Avram.

Administrarea şi întreţinerea pajiştilor, la Făget

Suprafaţa totală a păşunilor aflate în admi-
nistrarea Consiliului local în anul trecut a 

fost  de 2694 ha. Conform raportului de activitate 

publicat pe site-ul oficial al Primăriei Făget în pri-
mul trimestru al acestui an, în urma analizei efectua-
te, Consiliul local a repartizat suprafaţa de păşune 
astfel: -120,50  ha a fost concesionată Asociaţiei 
Crescătorilor de Animale Brăneşti; -141,00 ha a fost 
concesionată Asociaţiei „Bun Vest” Bunea Mare; 
-42,00 ha a fost concesionată Asociaţiei Crescăto-
rilor de Animale Colonia Mică; -1.579,35  ha a fost 
concesionată crescătorilor de bovine şi ovine.

Suprafaţa de 1.883,00 ha a fost repartizată pe 
specii de animale şi trupuri de păşune. Veniturile 
încasate au fost de 63.782 lei, respectiv din lucrări 
de curăţire a păşunii concesionate de crescătorii de 
animale, efectuate de echipa de prestări servicii a 

Primăriei oraşului Făget, au fost de 17.000 lei; iar 
din concesiuni - 46.782 lei;

În evidenţa Registrului agricol figurează un nu-
măr de 2064 gospodării cu domiciliul în localitate 
şi 557 gospodării cu domiciliul în alte localităţi. 
Din aceste evidenţe în anul 2016 au fost eliberate 
la cerere un număr de 815 adeverinţe. S-au înre-
gistrat o sută de cereri privind tranzacţii cu teren 
agricol. Pentru acordarea sprijinului financiar pe 
suprafaţa de teren agricol s-au eliberat un număr 
de 715 adeverinţe. Pentru comercializarea produ-
selor agricole s-au eliberat un număr de 86 certifi-
cate de producător agricol, se mai arată în raportul 
de bilanţ pe 2016 al Primăriei Făget.

Pagină realizată de Diana MIHAI



6. mai

 oaia 
de Lipova
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Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Tradiţia începută acum 27 de ani, între 
oraşele Lipova şi Salindres (Franţa), de 

prietenie, înfrăţire, colaborare şi vizite anuale, con-
tinuă şi se dezvoltă tot mai mult cu fiecare an. 

La începutul lunii aprilie, oraşul Lipova a fost 
vizitat de prietenii francezi din Salindres, care fac 
parte din Asociaţia „Le Pont de l’amitie Salindres 
– Lipova. 

Delegaţia din Franţa, formată din 40 de persoa-
ne, a poposit timp de patru zile la Lipova, fiecare 
membru al delegaţiei fiind găzduit de către o fami-
lie de români.

De această dată, bucuria revederii a fost cu 
atât mai mare, cu cât vizita francezilor a fost una 
aniversară, în acest an împlinindu-se 27 de ani 
de prietenie franco-română, dar şi 20 de ani de la 
semnarea actului oficial de înfrăţire,  între oraşele 
Salindres şi Lipova.

Programul vizitei francezilor la Lipova a fost 
unul foarte încărcat, cu vizite și diverse activități.

Grupul francez a fost întâmpinat de către Pri-
marul oraşului – Mircea Jichici şi Viceprimarul – 

Vasile Dodon, alături de aceştia fiind prezentă şi 
Prof. Lungu Doina, precum şi o parte dintre repre-
zentanţii Consiliului Local Lipova. 

De asemenea, la primirea oficială au participat 
şi reprezentanţi ai Liceului Atanasie Marienescu 

Lipova, în mod oficial de Lionel Veyrier – Preşe-
dinte al Asociaţiei „Podul prieteniei Salindres-Li-
pova”.

 Aşa cum a obişnuit în ultimii ani, primarul Ora-

şului Lipova a dorit ca discursul său să fie transmis 
în întregime în limba franceză. La rândul său, de-
legaţia franceză, reprezentantă la pupitrul discur-
surilor de către Lionel Veyrier,  a transmis cele mai 
bune gânduri prietenilor din Lipova şi mulţumiri 
pentru tot ceea ce au pregătit pentru ei, precum şi 
pentru tot ceea ce au realizat de-a lungul anilor.

Întâlnirea de la primărie a fost încheiată cu în-
mânarea diplomelor onorifice, pregătite de repre-
zentanţii Primăriei din Lipova, cu ocazia sărbăto-
ririi a 20 de ani de la semnarea actului oficial de 
înfrăţire româno-franceză, moment urmat de oferi-
rea cadourilor oficiale.

În celelalte zile petrecute în România, delegaţia 
franceză a vizitat diverse obiective turistice locale, 
dar şi oraşele Timişoara şi Arad. 

De asemenea, oaspeţii francezi au vizitat sediul 
Clubului Copiilor Lipova - unde au putut să admi-
re cele mai noi creaţii ale talentaţilor copii care îşi 
desfăşoară activitatea în cadrul Atelierului Fante-
ziei, coordonat de prof. Camelia Iordache, Muzeul 
Oraşului Lipova, Basilica „Maria Radna”. 

„Podul Prieteniei Lipova – Salindres” a sărbătorit în acest an, 
27 de ani de prietenie şi 20 de ani de înfrăţire

Odată cu sezonul cald, în oraşul Lipova şi-
au făcut apariţia şi activităţile de curăţe-

nie, ecologizare şi igienizare, pe străzi şi în diferi-
te zone ale oraşului şi din împrejurimi. 

Printre altele se numără și acţiunea de ecologi-
zare dedicată Zilei Mondiale a Apei – „Apa şi apa 
uzată”,  proiectul de igienizare şi plantare pomi 
desfăşurat pe raza oraşului, acestea fiind com-
pletate  de acţiunea de ecologizare şi igienizare a 
oraşului, în principal zona centrală – „Lipova  Cu-
rată”.

Iniţiativa a fost foarte bine primită de către toţi 
cei la care s-a apelat pentru colaborare, în total fi-
ind peste 150 de voluntari. Echipele formate au 
măturat străzile, au curăţat rigolele şi au strâns gu-
noaiele de pe străzi, iar în final străzile curăţate au 
fost udate cu sprijinul echipajelor de pompieri din 
cadrul SVSU Lipova. 

Acţiunea a fost posibilă la iniţiativa Primări-
ei şi Consiliului Local al Oraşului Lipova, care 

însă nu ar fi reuşit să realizeze toate acestea fără 
sprijinul foarte mare al Fundaţiei AMC Betleem 
Lipova, Asociaţiei AS Caritas BSG Lipova, al re-
prezentanţilor Bisericii Catolice Lipova, Bisericii 
Penticostale „Pe Stânca” Şoimoş, Bisericii Bap-
tiste Radna şi Ocolului Silvic Lipova, cărora le 

sunt transmise pe această cale mulţumiri speciale 
pentru implicarea atât de mare şi importantă de 
care încă o dată au dat dovadă.

„Rolul acestei acţiuni a fost de a se demonstra 
că există un mare interes pentru sănătatea mediu-
lui în care trăim, pentru calitatea mediului încon-
jurător şi pentru că ne pasă de peisajul oraşului, 
de nivelul de trai al comunităţii oraşului Lipova, 
ne pasă de toţi cei care trăiesc în acest mediu. Ne 
dorim ca oraşul Lipova, să fie un oraş curat, un 
oraş frumos, cu spaţii verzi, aducătoare de sănăta-
te, această acţiune fiind doar una dintre acţiunile 
care se doresc a fi organizate periodic, în vederea 
ecologizării şi igienizării oraşului Lipova, astfel 
încât acest peisaj curat să devină unul perma-
nent”, ne-a declarat Mircea Jichici – primarul 
oraşului Lipova, prezent şi el în echipa de volun-
tari, care a participat din partea Primăriei şi Con-
siliului Local la această acţiune de ecologizare.

„Lipova curată”- acţiune  de ecologizare şi igienizare pentru oraşul Lipova

Începutul primăverii, dar mai ales ma-
rea sărbătoare a Învierii Domnului, nu 

putea să fie marcată într-un mod mai frumos 
decât cu un act caritabil de amploare, care a 
adus o mare fericire în sufletele celor nevoiaşi, 
dar şi în sufletele celor care au dăruit. 

Cu fiecare ocazie specială, Primăria oraşu-
lui Lipova, alături de toţi partenerii şi sponso-
rii care se implică în viaţa culturală şi socială a 
oraşului, încearcă să aducă ceva benefic în viaţa 
locuitorilor săi. În perioada dinaintea Sărbăto-
rilor Pascale, a luat naştere o noua campanie, 
foarte amplă, cu scop caritabil, derulată sub nu-
mele de „Iepuraşul cu suflet – Mâini care aju-

tă!” – Ediţia 2017. 
Campania, iniţiată de Primăria și Consiliul 

Local Lipova, în colaborare cu reprezentanţii 
bisericilor, ONG-urilor, Crucii Roşii Lipova şi 
cu sprijinul marilor firme din oraşul Lipova, a 
avut ca principal scop donarea de alimente şi 
ajutorarea  persoanelor vârstnice, a celor cu 
handicap sau probleme de sănătate şi cazurilor 
sociale cu situaţie desosebit de gravă. 

În final, au fost pregătite o sută de plase foar-
te mari şi bogate, de aproximativ 10 kg pentru 
fiecare familie. Odată cu acestea, familiile au 
primit şi o invitaţie scrisă, prin care au fost in-
vitaţi, în cea de-a treia zi de Paşte, la o masă caldă organizată  pentru ei. 

„Iepuraşul cu suflet – mâini care ajută”, cea mai amplă campanie caritabilă care a 
ajuns în casele a peste 100 de persoane nevoiaşe



7. mai

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Peste „Podul turcului” 

„Podul Turcului”, așa cum îl numesc localni-
cii, este un pod peste Bega Veche ce datează din 
perioada de ocupație otomană, deși specialiștii 
spun că seamănă mai degrabă cu podul de la 
Foeni, construit de austrieci în secolul al XVI-
II-lea.

Podul din cărămidă, construit la intrarea din-
spre Giarmata, a fost de-a lungul istoriei prin-

cipala cale de acces în sat. Deși s-a înrădăcinat 
credința că ar fi turcesc, arhitectura și amplasa-
rea dovedesc originile austriece. Potrivit plăcii 
comemorative construcția datează din secolul 
al XVIII-lea și a fost proiectată de frații Lech-
ner.

Pentru păstrarea și trecerea în patrimoniul 
s-a deschis un dosar, la inițiativa Asociației Pro 
Cerneteaz, după ce Primăria Giarmata l-a reno-
vat, redându-l circuitului turistic în 2013.

Jovana STAN

File din istoria Cerneteazului

Junioarele de la CS Leu Giarmata s-au ca-
lificat în semifinalele naționale la handbal. 

După o serie de confruntări cu echipe importante 
din regiune, după ore și ore de antrenament, ne-
numărate eforturi și sacrificii, tinerele handbaliste 
ale comunei Giarmata se înscriu în topul celor mai 
bune echipe din țară. Salutăm cu drag și admirație 
această performanță a fetelor și le urăm mult suc-
ces în semifinalele naționale.

De asemenea, cei care doresc să susțină echipa 
o pot face prin redirecționarea a 2% din impozitul 
anual plătit pentru salariu către clubul de handbal. 
Pentru mai multe detalii sunteți rugați să luați le-
gătura cu antrenorii sau puteți găsi formularul pe 
pagina www.infogiarmata.ro. 

Handbalistele comunei în 
semifinalele naţionale

Jovana STAN
CS Millenium Giarmata a învins UTA Bătrâ-

na Doamnă II în cel mai bun meci făcut de jucătorii 
Răzvan Leuca. Giarmata a învins echipa arădeană cu 
scorul final de 3-1, după un meci frumos, cu emoții 
și o prestație impecabilă a jucătorilor Milleniumului. 

Au marcat pentru Giarmata Artimon, Domșa și 
Ghighilicea, iar de partea adversă a marcat Cristian 
Costin în repriza a doua. În urma acestui rezultat CS 
Millenium Giarmata a urcat în clasament pe locul 
al zecelea.

Au jucat pentru Giarmata: Miklos jr. Soare, Todorov, Maghici, Florin Olariu- Artimon (Mihai Olariu, min 
88),  Domșa, Codrea, Ghighilicea (Nicoară, min 83), Anagor (Trifu, min78), Pricop (Stoica, min 70). 

Victorie pentru 
CS Millenium Giarmata

Jovana STAN

Claudiu MIhălCEanu - viceprimarul comunei Giarmata

Bunul mers într-o 
casă depinde de 

înțelegerea dintre membrii 
familiei. Tot așa, în ca-
drul unei primării, relațiile 
de muncă se pot dovedi 
esențiale în dezvoltarea 
unei comune. La Giarmata, 
Fortuna i-a binecuvântat 
pe locuitori cu o echipă de 

oameni destoinici, cu bună înțelegere și cu idei no-
vatoare. Despre climatul organizațional și despre 
proiectele de viitor ne-a vorbit domnul viceprimar 
Claudiu Mihălceanu:

Domnule viceprimar, cât de important e să fiți 
alături de o persoană cum este domnul Bunescu?

4Este important pentru că dumnealui are 
idei foarte bune pentru dezvoltarea comunei și 
are nevoie de susținere. S-a schimbat comuna 
de când este primar și lumea vede acest lucru. 
Am ajuns să avem aproape 90% din drumurile co-
munale asfaltate, se lucrează la canalizare. Cred 
că se putea și mai mult, dar acum domnul primar 

și-a croit o echipă bună cu obiectivul de a dez-
volta împreună cu Consiliul Local localitatea. Îna-
inte au mai existat și probleme, jocurile acestea 
politice, din punctul meu de vedere, afectează 
dezvoltarea unei comunități. Cred că în momen-
tul de față s-au stabilizat lucrurile și sunt bucuros 
că dintre cei 15 consilieri, opt suntem sub 40 de 
ani, ceea ce în majoritatea localităților nu se în-
tâmplă.

Și poate ar fi necesar.
4E un spirit nou, vin tineri care vor ca îm-

preună să trăiască aici, să își întemeieze familii și 
practic uită de apartenența politică și muncesc 
toți pentru același ideal.

Ce s-a făcut nou sub mandatul domnului Bunescu?
4Din punctul meu de vedere pot enumera 

câteva proiecte, precum deschiderea Centrului 
de Permanență, la care suntem în faza de aviza-
re, drumurile care erau sub orice critică, creând 
frustrări pentru că suntem aproape de Timișoara 
și atunci când ploua drumurile noastre erau im-
practicabile.

Ce proiecte de viitor aveți?

4Dorim să introducem gazul în localitatea 
Cerneteaz, avem PUZ-ul Primăverii, prin care 
am dat peste 350 de parcele tinerilor sub 35 ani, 
vom investi acolo din bugetul local pentru ilu-
minatul electric. Avem promisiuni de la GazVest 
ca după lucrările de la Cerneteaz să se apuce și 
de lucrările la PUZ-ul Primăverii. De asemenea, 
o prioritate este rețeaua de apă-canal, dorim ca 
prin asocierea cu Aquatim să  punem la punct 
acest aspect. Avem canalizare, intrăm în Europa.

Am înțeles că aveți accesibilitatea unor fonduri 
imense.

4Da, am lucrat întreaga echipă, până noap-
tea târziu, la niște proiecte. Mulțumesc pe aceas-
tă cale tuturor angajaților și Consiliului Local. Am 
avut o ședință extraordinară în care ne-am întâl-
nit toți cei 15 consilieri, care au înțeles mesajul 
și importanța pe care o avea ședința. Ulterior 
ședinței, am și trimis hotărârile la București pen-
tru a depune la PNADR cele 11 proiecte în valoa-
re de 500 de miliarde în bani vechi. 

Domnul primar ºi-a croit acum o echipã bunã

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Se zvonește faptul că Mitsubishi Motors dorește să investească fie în Timiș, fie în Prahova, 
acestea fiind județele care îndeplinesc condițiile necesare gigantului. În județul Timiș, fabrica 

de motoare ar putea fi amplasată în comuna Giarmata, care deține infrastructura necesară unei astfel de 
investiții. Terenul pe care ar putea funcționa se află chiar la 1,5 kilometri de autostradă, ceea ce reprezintă 
un mare avantaj. Terenul reperat măsoară 100 de ha și poate susține o investiție de 200 de milioane de 
euro. De asemenea, există posibilitatea racordării la curent electric, apă, gaz și canalizare și, mai mult 
decât atât, este foarte aproape de Aeroportul Internațional Traian Vuia Timișoara. Tot în zonă, există 
și  o platformă industrială, iar poziția Giarmatei față de Timișoara este una favorabilă asigurării forței 
de muncă necesare. Domnul primar Virgil Bunescu se arată deschis, iar în cazul în care investitorii vor 
decide să vină la Giarmata, vor avea sprijinul necesar pentru demararea investiției.

Giarmata, curtată de investitori
Jovana STAN



8. mai

 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Claudia EROS - învățător

Ca o continuare a 
unei vechi discuții 

cu doamna Claudia Eros, 
fiind întotdeauna o plă-
cere discuția cu dumnea-
ei, am revenit cu câteva 
amănunte despre activități 
extrașcolare, conceptul ho-
meschooling și importanța 
implicării părinților în viața 
elevului:

Cât de importante sunt activitățile extrașco-
lare pentru copii?

4Activitățile extrașcolare au o mare 
importanță pentru copii, contribuind la for-
marea personalității acestora. Oricât ar fi de 
importantă educația curriculară realizată prin 
procesul de învățământ, ea nu epuizează sfera 
influențelor exercitate asupra copilului. Rămâne 
cadrul larg al timpului liber al copilului, în care 
viața capătă alte aspecte decât cele din proce-
sul de învățare școlară. Educația prin activitățile 
extrașcolare urmărește identificarea și cultiva-
rea corespondenței optime dintre aptitudini, 
talente, cultivarea unui stil de viață civilizat, pre-
cum și stimularea comportamentului creativ în 
diferite domenii.

Elevii trebuie să fie îndrumați să dobândească 
o gândire independentă, nedeterminată de grup, 
toleranță față de ideile noi, capacitatea de a des-
coperi probleme noi și de a găsi modul de rezolva-
re a lor și posibilitatea de a critica constructiv.

Să înțeleg că organizați astfel de activități.
4Da, organizez cu drag astfel de activități: 

vizite, vizionare de spectacole, serbări școlare, 
concursuri etc. De trei ani sunt  Consilier Educativ 
al școlii, coordonând activitățile extrașcolare și ex-
tracurriculare. Amintesc câteva dintre ele: Concurs 
„Micul Patiser”, organizat de Cofetăria La Naomi 
Timișoara, spectacolul „Școala Planetelor”, orga-
nizat la Casa Tineretului Timișoara, serbare de Cră-
ciun în cadrul căreia am avut și un târg caritabil, vi-
zite la muzeu, teatru etc. Pentru buna desfășurare 
a acestor activități vreau să mulțumesc Consiliu-
lui Local Remetea Mare și domnului primar Ilie 
Golubov, care ne pune la dispoziție microbuzul 
școlar pentru deplasările care au loc. Aș mai vrea 
să mulțumesc d-nei director, prof. Cepeha Mihae-
la, care de fiecare dată face posibilă organizarea 
unei  activități, în condiții cât mai bune, pentru 
implicarea și susținerea dumneaei, și nu în ultimul 
rând colegilor, care se implică și realizează astfel 
de activități, de cele mai multe ori fiind parteneri 
în cadrul acestora.

Cum apreciați relația cu părinții elevilor?
4Îmi place să cred că am o relație bună cu 

părinții elevilor. Organizez activități în care îi 
implic și pe părinți (chiar în cadrul Zilei „Porților 
Deschise”, am susținut o lecție copii-părinți. Atât 
copiii, cât și părinții au fost tare încântați, chiar 
propunând și alte astfel de activități). Comuni-
carea rezolvă aproape orice problemă. Când pă-
rintele se interesează constant de evoluția copi-
lului său, îi va fi mai ușor să identifice punctele 
slabe ale celui mic și să îl ajute să-și depășească 
greutățile de înțelegere. Este foarte important 
ca relația dintre părinte și profesor să aibă un as-
pect pozitiv pentru buna dezvoltare a copilului.

Sunt de părere că relațiile profesor-părinte 
sunt construite pe baza unui parteneriat înte-
meiat pe comunicare, în care există respect re-
ciproc și ambele părți au de câștigat!

Se vorbește în ultima perioadă despre homes-
chooling. Cum vedeți această formă de educație? 
Ce sfaturi referitoare la educația copiilor le dați 
părinților acestora?

4E clar că, lucrând în sistemul tradițional 
de învățământ, sunt adepta acestuia. Asta nu 
înseamnă că aș avea ceva împotriva sistemului 
homeschooling, însă cred că acesta nu avanta-
jează foarte mult copilul. Dacă vrem să pregătim 
copiii pentru viața de adult, mediul școlar este 
locul unde acest lucru se întâmplă. Cu siguranță 
există și aspecte pozitive, dar există și anumite 
riscuri ca părinte. Aspectele pozitive sunt evi-
dente, pentru că există o anumită libertate de a 
alege subiecte, profesorii pe care vrei să îi ai, cu 
cine faci anumite activități agreate de copil.

Acest sistem prezintă și riscuri, deoarece în 
România nu există o legislație clară, care să do-
vedească ruta de trecere din sistemul homes-
chooling în sistemul public.

Ca sfaturi pentru părinți: în momentul în care 
aleg varianta de educare a copilului ca fiind ho-
meschooling, să se gândească că ar putea fi un 
eventual eșec. Dacă educația copilului depinde 
integral de tine, înseamnă că ești responsabil în 
mult mai mare măsură de toate eșecurile lui, in-
clusive pe linie școlară și profesională. Mai sunt 
de părere că e foarte important pentru copil să 
interacționeze cu alți copii, iar acest lucru în sis-
tem homeschooling este puțin probabil.

Vreau sã mulþumesc Consiliului Local Remetea Mare ºi domnului primar Ilie Golubov

Remetea Mare se bucură de 
apreciere în mediul timişean

Tot mai des apar știri, articole, tot mai 
des se vorbește despre comuna Remetea 

Mare, în mass-media și în comunitatea timişeană 
și se vorbește de bine. Remetea Mare este văzu-
tă ca o comună care s-a dezvoltat neașteptat de 
mult, lucru care se vede cu ochiul liber. Putem 
privi această localitate ca un exemplu în privința 
dezvoltării și a grijii pentru cetățeni.

Iată ce spune edilul comunei, domnul Ilie Go-
lubov: „Pentru anul 2017 suntem în faza de pro-
iectare pentru trotuare, șanțuri, podețe și calea de 
acces în gospodării. Este un proiect multianual ce 
se va întinde până în 2019 și care va cuprinde cele 
două localități: Remetea Mare și Ianova. Iar ca 
investiții mai avem propuse o serie de alte proiec-
te. Dorim să construim două terenuri sintetice, de 
sport, pentru ambele localități, în Remetea două 
parcuri, cu locuri de joacă pentru copii, pentru că 
suntem într-o continuă extindere în zona de nord 
a satului. Noi am dat 62 de locuri de casă, din care 
pe 80% s-au ridicat imobile și unde vom pune cu-
rând infrastructura la punct. Vom asfalta drumuri-
le în zona respectivă, s-a introdus apa, urmează să 
introducem curentul și iluminatul stradal.”

Trebuie să știți că aici drumurile sunt asfaltate 
în proporție de 90-95%, există o rețea funcțională 
de apă, iar Aquatim promite să introducă de anul 
acesta și canalizarea. De asemenea, cetățenii co-
munei sunt foarte mulțumiți atât de comună, cât și 
de prestația domnilor primar și viceprimar. Singu-
rul lucru care le lipsește, spun ei, este canalizarea.

Simpozion la şcoala Gimnazială 
Remetea Mare

Pentru prima dată, Școala Gimnazială Re-
metea Mare a găzduit simpozionul județean 

„Sunt un bun profesor! Exemple de bună practică”. 
Cu siguranță, rezultatele elevilor și ale profesorilor 
dovedesc că la școala din Remetea Mare excelența 
este cuvântul de ordine. Simpozionul a adunat cadre 
didactice din tot județul și a avut ca scop disemina-
rea de bune practici în activitatea educativă.

La întrecere cu ştiinţele!

La începutul lunii mai, Școala Gimnazială 
Remetea Mare a fost organizatorul și gazda 

unui concurs pentru elevii claselor a treia și a patra.
Concursul județean intitulat „La întrecere cu…

științele” a adunat elevi ai școlilor din mediul rural 
din întregul județ Timiș, reunind nu mai puțin de 52 
de mici savanți ai claselor a treia și a patra. Tinerii 
erudiți au făcut față cu brio provocării concursului, 
iar Școala Gimnazială Remetea Mare are marele 
merit de a-i fi descoperit și de a le fi oferit șansa de 
a se exprima creativ și gnoseologic. După muncă 
și răsplată. La finalul zilei, copiii s-au bucurat de o 
petrecere cu animatori și de tehnica „face painting” pentru micuți. S-au distrat, s-au pictat și s-au relaxat 
după o zi nu tocmai ușoară, strângând și mai mult lanțul prieteniei între tineri performanți. 

Școala Gimnazială Remetea Mare ne-a obișnuit cu felurite activități extrașcolare care dovedesc grija 
și atenția pentru viitorii adulți, la fel de reușite, la fel de captivante și la fel de frumoase. Petrecerea de 
după concurs a fost realizată cu sprijinul principalilor sponsori: SC Bumerang Remetea Mare, cu ajuto-
rul domnului Nistor Garaș și Brutăria Ghiroda, cu ajutorul domnului Doru Corbeanu.

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU



9. mai

 oaia de 
Dumbrãviþa

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Jovana STAN

Prezenţi la Super Deta Rally-Kart & DriftDetaShow 2017

Sportivii dumbrăvițeni au fost prezenți la 
etapa a III-a din Campionatul de Auto-

mobilism & Karting Timiș și la DriftDetaShow, 
unde au înregistrat câteva reușite importante.

Pe lângă emoția concursului, concurenții au 
transmis publicului adrenalina sportului pericu-
los. Raliul cu șase probe speciale, automobilele 
speciale, trasee spectaculoase, drift-ul, pilotajul 
performant și viteze la care nu mai raționezi au 
făcut ca inimile spectatorilor să bată mai rapid.

La concursul de drift, preferatul iubitorilor de 
automobile, cu toată euforia care a declanșat-o, 
s-a făcut cu greu o demarcație între concurenți, 
rezultatele fiind următoarele: locul 1 „GAO” 
SERGIU, locul 2 Dediu Luciano si 3 Marcovici 
Adrian.

Nici probele de karting nu au fost mai puțin 

spectaculoase și îndrăgite de public. Aici, la cla-
sa SuperSport, binecunoscuta Isabela Isac se 
clasează pe locul întâi, Victor Nagy de la ACS 

Dumbrăvița și Darius Nițu, tot de la Dumbrăvița, 
ocupând locurile al doilea și al treilea.

La clasa Kids Karting, dumbrăvițenii se 
evidențiază în mod clar. Micuta Prințesă a Kar-
tingului timişean, Rareș Kiraly și un băiețel de-
butant în ale kartingului, toți dumbrăvițeni, ocupă 
podiumul la această categorie.

Tot de la ACS Dumbrăvița au obținut reușite 
remarcabile Giurisici Marius-Rotaru Alin la Ra-
liu, clasa 1; la clasa 2  echipajul Nemeș-Stănean 
Bogdan-Nemeș Stănean-Anca, care a câștigat și 
premiul  „Glumeț” al raliului de la Deta și anume 
premiul „MAC –MAC” care constă într-o cutie 
cu rățuște. Tot de la Dumbrăvița, la clasa 3 cul-
minează în această etapă cu locul întâi echipajul 
Linca Alin-Barbu Doru. Tot ACS Dumbrăvița 
câștigă titlul la Echipe Karting. 

Din luna aprilie, au început lucrările de 
amenajare și asfaltare a drumurilor cu-

prinde în proiectul de 15 kilometri din comună. De 
asemenea, în mai s-au demarat și lucrările cuprinse 
în graficul proiectului de 3,3 kilometri. În ambele 
proiecte este vorba despre amenajarea accesului 
spre gospodării, rigole, acostamentul și trotuarul. 
Lucrările se vor desfășura pe străzile: Veneția, 
Mara, Someș, Marte, Mareșal Averescu, Făgăraș, 
Vișinului, Grăniceri și Simfoniei. Referitor la aces-
tea edilul comunei, ing. Victor Malac face apel la 
înțelegerea cetățenilor pentru a facilita accesul 
echipajelor de lucru.

Continuăm asfaltările
ACS Dumbrăvița, prezentă în liga a IV-a, seria 

Timiș, a înregistrat o victorie zdrobitoare în me-
ciul cu AS Arsenal Flacăra Făget. Dumbrăvițenii 
au reușit să marcheze nu mai puțin de șase go-
luri, la final scorul fiind de 6-0. Elevii lui Florin 
Macavei au deschis scorul în minutul 18 prin 
golul lui Opîrlescu. Ceilalți marcatori ai me-
ciului sunt Vătavu, Pecarov, Cioancă și Borlea. 
ACS Dumbrăvița se află pe locul al patrulea în 
clasamentul ligii a IV-a, seria Timiș, și speră la 
și mai multe victorii în următoarele întâlniri.

Victorie în meciul cu AS Arsenal Flacăra Făget

În luna aprilie, în preajma sărbători-
lor pascale, copiii de la Centrul de zi 

Dumbrăvița au fost surprinși de iepurașul Clu-
bului Rotary Cosmopolitan. Evenimentul a avut 
loc din inițiativa a doi membri ai clubului: Cris-
tian Valcan și Daniela Bostan, cunoscuta actriță 
a Teatrului Național Timișoara. Actrița a fost 
pentru o zi zâna cea bună care a adus zâmbete 
pe fața micuților. La sfârșitul programului artistic 
interactiv a apărut și iepurașul îngreunat de suta 
de cadouri pentru copii. 

Magia sufletelor bune

„Zilele Maghiare Bănățene” este o manifes-
tare ce se derulează între 4 și 14 mai a.c. și este 
organizată de Asociația Femeilor Maghiare din 
Timișoara. Participarea la evenimentele cultu-
ral artistice este gratuită, iar pentru cei care nu 
vorbesc maghiară se asigură traducerea. 

Ca și în alte ediții, comuna Dumbrăvița este 
unul dintre pilonii organizării acestei manifes-
tări întrucât unele evenimente au loc aici. Anul 
acesta, deși manifestarea a început în data de 4 
mai la Timișoara, odată cu vernisajul „Dualita-
te” expoziţiei comună a artiştilor plastici profe-
sionişti ce trăiesc în Timişoara, la Galeria He-

lios, momentul mult așteptat de dumbrăvițeni a 
venit în 6 mai, sâmbătă, când la Casa de Cultu-

ră s-a oferit un frumos program de dansuri po-
pulare pentru toți iubitorii de folclor. „În cău-
tarea datinilor” a fost un program artistic oferit 
de ansamblurile de dans Bokréta, Kisbokréta şi 
formaţia de ţitere Bokréta ale Liceului Teore-
tic „Bartók Béla” din Timişoara, formaţiile Es-
zterlánc şi Aprókák ale Fundaţiei Culturale Es-
zterlánc din Timişoara, grupulde dans popular 
Kékibolya din Sânnicolau Mare, şi ansamblul 
Butykos al gazdelor. Manifestarea a continuat 
în municipiul Timișoara, dar și în alte orașe, 
precum Deta, Reșița, Jimbolia și chiar Szeged.

Zilele maghiare bănăţene la Dumbrăviţa
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de Mãureni

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Edilul comunei, vicepreşedinte PNL Caraş-Severin

Ne-am obișnuit deja și v-am obișnuit cu 
numeroase rezultate ale edilului comu-

nei Măureni, Brian Filimon. Atât pe plan sportiv, 
administrativ, cât și politic, domnia sa reușește să 
înregistreze succese nu pe măsura oricui. Desigur 
că pe lângă ambiție și determinare, toate aceste 
succese reprezintă un lung drum de muncă asi-
duă, însoțite de eforturi și sacrificii. 

Trebuie să vă spunem că, la finalul lunii apri-
lie, liberalii din toate localitățile județului Caraș-
Severin și-au legitimat, prin vot, liderul PNL. 
Într-o conferință ce a durat ore întregi, desfășurată 
la Casa de Cultură a Sindicatelor Reșița, 580 de 
delegați au votat președintele PNL Caraș-Severin. 
Așadar, senatorul Marcel Vela, cel ales, conduce 
pentru încă patru ani filiala liberală a județului.

Prim-vicepreședinți au fost aleși domnul Ioan 
Popa, primarul municipiului Reșița, și medicul 
Jaro Marșalik. Iar acum trebuie să vă spunem 
care este legătura dintre rezultatele excepționale 

ale domnului Filimon și această conferință a li-
beralilor, pe lângă faptul că edilul este un libe-
ral convins. Domnul primar Brian Filimon este 
unul dintre cei opt vicepreședinți aleși ai PNL 
Caraș-Severin, un fapt binemeritat. Alături de  
Felix Borcean, Doru Cîrdei, Adrian Dacica, Ghe-
orghe Roma, Gheorghe Românu, Ioan Rusu și 
Adrian Torma, edilul își va exercita funcția de 
vicepreședinte.

De asemenea, din Biroului Politic Județean 
fac parte: Cristian Gâfu, Elena Moise, Mirco Le-
chici, Cristian Vela, Cristian Miclău, Marian Vla-
sici, Mihaela Drăgilă, Valentin – Ovidiu Firca, 
Ion Miloş, Dumitru Rujan, Viorel Lolea, Ghiță 
Sporea, Constantin Lazăr, Marius Isac şi Andra 
Pleşa.

Presfinţitul Părinte Lucian, vizită de monografie la Măureni

În data de 25 aprilie a.c., credincioșii co-
munei Măureni au sărbătorit un moment 

mult așteptat. De ceva vreme frumoasa biseri-
că din sat, un adevărat monument arhitectural, 

așteaptă finalizarea cu toate cele trebuincioase. 
Anul acesta parohia Măureni a reușit să așeze pe 
turlele bisericii însemnele creștinătății, și anume 
sfânta cruce. 

Comunitatea a avut parte de o surpriză frumoa-
să, care a marcat istoric momentul. Credincioșii au 
avut onoarea de a-l avea printre ei pe Presfințitul 
Părinte Lucian, episcopul Caransebeșului, care a 
participat la sfințirea crucilor așezate pe turlele 
bisericii. O vizită de monografie, un moment de 
înaltă solemnitate, dar și mare bucurie pentru în-
treaga comună. În cuvinte de laudă și rugăciune 
înălțate către ceruri au împărtășit bucuria de a fi 
unii cu alții. 

De asemenea, de la marele eveniment nu 
au  lipsit domnii primar și viceprimar, Brian Fi-

limon și Cornel Niță, care sunt mereu în sânul 
comunității, ca doi fii buni ai aceleiași mame- 
dorința de bine și dezvoltare a comunei. 

Totul e bine când 
se termină cu bine 

sau, în cazul de față, când 
binele continuă cu bine. 
Comuna Măureni este cu 
siguranță una specială. 
Aici animozitățile de orice 
fel nu își au locul. Aici fos-
tul edil și-a dat mâna cu ac-
tualul edil care îi continuă 

și dezvoltă opera la nivel înalt. De aceea, am stat 
de vorbă cu domnul Traian Pușcaș, fost primar 
al comunei, care ne-a oferit detalii despre acti-
vitatea dumnealui, dar și despre domnul Brian 
Filimon:

V-aș propune ca, înainte de toate, să le spu-
nem cititorilor cu cine stau de vorbă.

4Mă numesc Traian Pușcaș și, așa cum mă 
știe toată lumea, sunt fostul primar al comu-
nei Măureni. Primul meu mandat a început în 
anul 2000, iar mai apoi am câștigat alegerile din 
2004, 2008 și 2012.

O perioadă relativ lungă. Iar acum cu ce vă 
ocupați?

4La momentul actual sunt șomer. M-am 
retras și din politică. Au fost 16 ani în care 
timpul meu a fost alocat aproape întru to-

tul administrației locale, iar familia a avut de 
suferit. Acum mă bucur de familie, prieteni, 
apropiați, iar pe viitor vom mai vedea.

Știu că ați pus bazele unei colaborări cu 
cetățeni austrieci.

4Da, așa este. De fapt, în urma unei frumoa-
se prietenii, am dus această colaborare la un 
nivel mai înalt, înfrățindu-ne cu o comună din 
Austria, pe numele ei Lebring-St. Margareten. 

Care este povestea acestei înfrățiri?
4Am bazele acestei înfrățiri prin inter-

mediul unui om extraordinar, care m-a pus în 
contact cu reprezentanți ai administrației din 
Lebring-St. Margareten. După care ne-am vi-
zitat reciproc, ei vor veni și anul acesta. Este 
vorba de un grup de 50 de persoane pe care îl 
vom primi în comunitatea noastră. Trebuie să 
vă spun că au fost încântați de ceea ce au vă-
zut aici. Am ținut să le arăt imaginea autentică 
a noastră, a românilor, a bănățenilor. I-am dus 
chiar și la stână, iar ei au apreciat stilul nostru 
de viață, găsind asocieri între cele două culturi. 
S-au legat prietenii frumoase care se păstrează 
până în zi de azi.

În ce an ați încheiat înfrățirea?
4În 2008. Am fost la ei cu un grup de copii 

talentați și am împărtășit din folclorul nostru.

O colaborare pe care, așa cum ați spus, ac-
tualul edil o onorează mai departe, semn că la 
Măureni nu își au loc animozitățile.

4Așa este și mă bucur. Trebuie să aibă con-
tinuitate, oamenii rămân în comunitate și e 
foarte bine ca tradiția să fie dusă mai departe. 

Ce îmi spuneți despre actualul edil?
4Actualul edil este unul bun. Eu îl cunosc de 

când era băiețel, l-am văzut crescând. Știu că 
are bun simț de mic, este respectuos și a făcut 
numai lucruri bune. Eu mă bucur că își dorește 
să meargă mai departe, să dezvolte comuna. Îi 
doresc în primul rând sănătate pentru ca lucru-
rile să meargă bine pentru comunitate, fiindcă 
trebuie să fie un om al oamenilor. Cu toții ne do-
rim o viață mai bună, mai curată și mai frumoa-
să, iar în funcție de posibilitățile de finanțare, 
încercăm să realizăm obiectivele care fac viața 
așa, eu în mandatele anterioare și el acum. 

Haideți să încheiem cu un mesaj pentru 
concetățenii dumneavoastră.

4I-am iubit, îi iubesc și îi voi iubi mereu. 
Sunt oamenii care mi-au dăruit multă bucurie, 
mi-au fost și îmi sunt aproape. Am ușa deschisă 
pentru oricine pentru care pot fi de ajutor, ori 
de câte ori este posibil. Le doresc tuturor sănă-
tate, fericire și toate cele bune!

Traian PuȘCaȘ - fost primar al comunei Măureni
Actualul edil este unul bun

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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Stresul ar putea fi declarat boală profesională
Să ne cunoaştem drepturile

Au început de-
mersurile pen-

tru ca stresul să fie 
declarat boală profesi-
onală, iar Parlamentul 
României a fost notifi-
cat în acest sens.

Iată cifre care susțin 
această inițiativă:

• Se constată an de 
an o creștere a număru-
lui deceselor patologi-
ce petrecute la locul de 
muncă, iar vârsta celor care decedează ca urmare a unor afecțiuni este din 
ce în ce mai joasă. Avem decese patologice chiar la varste de 35 până în 40 
de ani, de unde acum 10-15 ani decesul patologic se situa undeva în jurul 
vârstei de 60 de ani, astăzi a coborât foarte mult.

• Dacă ne uităm pe situații statistice, numărul deceselor patologice, în 
România, s-a dublat în 3 ani de zile. Scopul demersului este de a sensibili-
za organele legislative din România de a declara stresul ca fiind un factor 
de risc major pentru al recunoaşte ca boală profesională.

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

Subvenţia de 3.000 de euro pentru cultivarea roşiilor. 
Ce condiţii sunt pentru a lua banii 

Gips sau ghips?
Să vorbim corect româneşte

Substantivul din titlul articolului denumeşte un material frecvent uti-
lizat şi, adeseori, am constatat ezitarea multor vorbitori în privinţa 

alegerii formei corecte – gips sau ghips?  De altfel, şi la o simplă căutare pe 
internet se poate observa folosirea ambelor variante, mai mult, chiar într-un 
Dicţionar de termeni medicali am găsit forma greşită a cuvântului.

Trebuie ştiut că, deşi substantivul provine din germ. gips, fr. gyps (având 
ca etimon lat. gypsum), ceea ce ar putea justifica varianta gips, singura formă 
corectă, menţionată Dicţionarul ortografic, ortoepic şi morfologic al limbii 
române este ghips.

Ghipsul (cu pluralul ghipsuri) este un sulfat natural hidratat de calciu, 
incolor sau divers colorat, cu aspect sticlos, sidefos ori mătăsos, cu duritate 
mică, având numeroase utilizări în industrie.

Pentru cei care sunt interesaţi de chimie sau care au cunoştinţe în domeniu, 
formula chimică a ghipsului este CaSO4 •  2 H2O (sulfat hidrat de calciu).

Ipsosul, în schimb, este: un praf alb obţinut prin deshidratarea totală sau 
parţială a ghipsului măcinat şi încălzit în fierbătoare speciale, folosit ca li-
ant. Prin urmare, este greşită folosirea substantivului ipsos ca sinonim pentru 
ghips.

Se va spune corect, de exemplu: A fost necesar să i se pună mâna în ghips, 
după accidentul suferit / Mulajul acesta este făcut din ghips / Decoraţiunile 
exterioare ale acestei clădiri sunt realizate din ghips / Am reparat fisura din 
peretele camerei cu ipsos etc.

Rubrica biroului agricol

Din albumul comunei noastre

Voitegul de altădată

Ionel Drăgoteni

Lacrimile  tale...
Bucuros ca mine nu-i,
Numa’ frunza nucului
Că auge cucu cântând
Șî pră mândra mea plângând.
Plânge mândra după mine,
Crege că bagea nu vine.
Nu plânge mândruțo dragă,
Că arunca-i  coasa în iarbă,
Vin′  la umbra nucului
Să ce strâng, să ce mângâi,
Șe-am greșât acum să dreg,
Lacrimile să îți șcerg.

O schemă de sprijin pentru legumicultorii care cultivă roșii în solarii sau sere urmează să intre 
în vigoare în acest an. Ministerul Agriculturii are spre aprobare schema unui ajutor de stat 

prin care producătorii agricoli vor putea accesa 3.000 de euro pentru 1.000 de metri pătrați de spații 
protejate.

Schema de ajutor pentru cultura de roșii vine la pachet cu o schemă pentru crescătorii de porci. 
După aprobarea ordonanței, Guvernul urmează să adopte și restul condițiilor de eligibilitate, bugetul 
alocat și modalitățile de verificare și control. Înainte, însă, se așteaptă și un acord de la Bruxelles 
întrucât măsurile prevăzute în proiectul de ordonanță pot intra în vigoare după data emiterii unei 
decizii a Comisiei Europene de autorizare a acordării ajutorului de stat, după caz.

Poeţi ai comunei noastre

Despre Voiteg
Pentru oaspeţii noştri

Voitegul se situează în sudul județului 
Timiș, la 36 km sud de municipiul 

Timișoara și 7,5 km nord de orașul Deta, pe dru-
mul național DN59 (sau E70). Este străbătut de 
calea ferată Timișoara-Stamora Moravița (Vârșeț) 
și este capăt de linie pentru calea ferată Voiteg - 
Reșița. În paralel, la limita sudică a Voitegului în-
cepe drumul național DN58B, Voiteg - Reșița. Pe 
acest drum, la circa 20 km distanță se află orașul 
Gătaia. Se învecinează la nord cu Jebel (12 km), 
la nord-est se învecinează cu satul aparținător Fo-

lea, la circa 8 km, la est cu Birda (circa 10km), la sud cu Deta, iar la vest cu Ghilad și cu Ciacova 
(10 km). Satul Voiteg există din secolul XIV, fiind menționat pentru prima dată în documente în 
anul1328. Atunci satul era denumit Veytech, după numele proprietarului Teodor Veytey. În acea 
perioadă, satul Voiteg nu se afla pe locul său prezent, ci puțin mai la vest de calea ferată. În 1332, 
în registrele de dijmă papale, este din nou menționată parohia de Veytech.
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Pagină realizată de Jovana STAN

Șerban GhEORGhE - membru în asociația Pensionarilor din comuna Biled

O poveste de viață, 
un stil de a trăi și 

o bătrânețe în care nu lasă 
ancora să se prăvălească 
și să se statornicească în 
istoria vieții unui om. Des-
pre aceasta ne povestește 
domnul Șerban Gheorghe, 
un pensionar activ, membru 
cu inițiativă al clubului de 
pensionari din comuna Bi-

led. Jules Renard spune atât de corect că bătrâ-
neţea este atunci „când începi să spui: niciodată 
nu m-am simţit atât de tânăr”. Vă redăm dialogul 
cu domnul Șerban Gheorghe:

Mă bucur să vă întâlnesc! Haideți să le spu-
nem cititorilor cine sunteți.

4Mă numesc Șerban Gheorghe. Am venit la 
Biled pe când aveam trei ani, aici am copilărit.

De unde sunteți de loc?
4Părinții mei au venit aici din județul Hune-

doara. Tatăl meu a fost miner, ieșind la pensie 
de la mina Lupeni.

Spuneți-mi, vă rog, care a fost evoluția comu-
nei Biled în acești ani, de când sunteți dumnea-
voastră aici?

4În toți acești ani, care nu sunt puțini la nu-
măr, comuna s-a schimbat radical față de cum 
era când am venit aici. Am dus-o destul de greu, 
imediat după război, îmi povesteau părinții, 
atât timp cât am stat sub papucul sovietic. 
Cât timp ni s-au impus cotele, a fost o sărăcie 
aproape lucie. Norocul nostru a stat în pămân-
tul bun al Banatului. Așa ne-am descurcat și am 
trecut peste această perioadă.

Am aflat că în Biled există o asociație a pen-
sionarilor.

4Așa este. Fac parte din ea și trebuie să vă 
spun că există și datorită sprijinului domnului 
primar. Ne-a ajutat foarte mult, astfel că am 
reușit să amenajăm un spațiu al nostru, al clu-
bului. Înainte de a veni domnul David la condu-
cerea comunei, am avut mari necazuri cu fostul 
edil. Dar iată că am ajuns la liman și avem un 
sediu, avem sprijin din partea domnului primar 
pentru deplasări, avem o organizație bine în-
chegată, ceea ce nu poate decât să ne bucure. 

Unde ați avut deplasări?
4Am fost în mai multe locuri, cu diverse 

scopuri, inclusiv pentru recreere, în excursii. 
Am făcut deplasări atât în țară, cât și în afara 
ei. Am vizitat Praga, Budapesta, am făcut vizite 

în Serbia. Totul cu sprijinul Primăriei, pentru că 
până acum nimeni nu s-a gândit la noi, la cei de 
vârsta a treia pentru care viața își pierde din tu-
multul acela tineresc.

Câți pensionari sunt în comună?
4În jur de șapte sute. Sunt destul de mulți, 

iar noi încercăm să îi integrăm cumva în comu-
nitatea noastră, pentru că putem vorbi despre 
o comunitate aparte a noastră, a pensionarilor, 
în care încercăm să fim încă activi.

Aveți un mesaj pentru oamenii de vârsta a tre-
ia?

4I-aș sfătui, i-aș îndruma, i-aș ruga să fie mai 
implicați, să se intereseze de problemele aces-
tea care până la urmă sunt ale noastre, ale tu-
turor. Bătrânețea are farmecul ei, dar vine și cu 
anumite probleme. De asemenea, să nu piardă 
aceste facilități pe care le au datorită asociației 
noastre. În fiecare sfârșit de lună organizăm un 
eveniment aniversar pentru toți cei care își ser-
bează în luna respectivă ziua de naștere. Este 
un eveniment la care poate participa oricine și 
care nu implică nici eforturi, nici costuri foarte 
mari. Așadar, îi invit să fie mai curajoși și să ia 
inițiativă în acest sens.

Asociaþia pensionarilor existã datoritã domnului primar

O nouă casă a fost ridicată de către ÎPS Ioan
ÎPS Ioan, Mitropolitul Banatului și președinte 

de onoare al jurnalului interregional „Banatul” 
a revărsat din nou bunătatea asupra unei familii 
aflate la greu. În numai o săptămână a fost ridi-
cată, cu ajutorului Înaltpreasfinției Sale, o casă 
cu trei camere pentru o familie cu patru copii 
pentru care soarta a fost nemiloasă.

„Aflând de la un vecin despre această 
situație tragică prin care trece această familie 
cu două fete de grădiniță și doi băieți minori, 
Înaltpreasfințitul Părinte Ioan a intervenit imedi-
at, gândindu-se să le ofere un acoperiș deasupra 
capului. De la gând la faptă a fost doar un pas, și 
în mai puțin de o săptămână de la aflarea veștii 
s-a înălțat o casă cu trei camere și dependințe pentru această familie. În acest context, Chiriarhul 
Banatului alături de alți binefăcători bănățeni s-au alăturat demersului social-filantropic al Arhie-
piscopiei Timișoarei și au ajutat cu materiale și resurse umane, zidari, electricieni și instalatori”, 
am aflat de la Arhiepiscopia Timișoarei. Emoția familiei se poate citi pe chipurile udate de prea 
multe griji dar zvântate, iată, de grija credinței.

Din faptele pilduitoare ale mitropolitului nostru:

Biserica Creștină Baptistă Betel din loca-
litatea Biled a luat parte la  conferința 

biblică „1-2 Corintieni”, desfășurată la Arad. 
Conferința a fost găzduită de Biserica Baptis-
tă Maranata, unde au participat frați ai bisericii 
baptiste din Biled.

Biserica Creştină Baptistă 
Betel la Arad

Echipa de fotbal AS Voința Biled ocupă lo-
cul al doilea în clasamentul ligii a IV-a și a 

avut în ultimele etape numai victorii. Iată rezulta-
tele ultimelor etape: în meciul cu CS Timișul Șag, 
disputat pe teren propriu au obținut o victorie cu 
4-1, iar la Sânnicolau Mare au câștigat cu 2-1. 
Băieții sunt determinați să obțină rezultate fru-
moase, iar parte din entuziasmul lor se datorează 
și suporterilor prezenți de fiecare dată la meciuri, 
printre care și domnul primar David, care susține 
echipa și de fiecare când îi permite timpul se află 
în tribună pentru a încuraja fotbaliștii.

AS Voinţa Biled, noi victorii Din albumul comunei

Familie de şvabi, muncind grădina în jurul anului 1970
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Activităţi deosebite la Liceul Tehnologic din Deta

Elevii și profesorii din cadrul Liceului Teh-
nologic ,,Sf. Nicolae” Deta au gândit și au 

pus în practică activități ce urmăresc formarea 
unui set de competențe, respectiv inocularea unor 
valori și atitudini care să le asigure elevilor acce-
sul postșcolar la învățarea pe toată durata vieții. 
„Priorități precum cultivarea interesului pentru 
activități ce presupun implicare artistică și  crea-
rea unei atitudini pozitive față de îmbogățirea ori-
zontului cultural, au ghidat profesorii în vederea 
atingerii obiectivelor propuse. În ceea ce privește 
cultivarea interesului pentru lectură și a plăcerii 
de a citi, precum și a gustului estetic în domeniul 
literaturii, colectivul Liceului Tehnologic ,,Sf. Ni-
colae” a elaborat și editat, prin mijloace proprii, 
un nou număr al revistei școlii, conținând creații 
ale elevilor, atât în limba română, cât și engleză, 
respectiv franceză, articole, epigrame, rebusuri și 
desene. Profesorii coordonatori au urmărit identifi-
carea lucrărilor originale, corecte din punct de ve-
dere gramatical, încărcate de umor, trăiri intense, 
creativitate, dăruire și optimism, pentru că acestea  
sunt, considerăm noi, atributele principale ale vâr-

stei copilăriei și adolescenței, care, pe viitor,  vor 
transforma  elevii noștri  în oameni valoroși, cu 
idealuri înalte, dovedind o înțelegere profundă a 
lumii înconjurătoare”, ne-a explicat doamna pro-
fesoară Anca Luminiţa Eftenie.

În 13 aprilie, elevii claselor liceale terminale (a 
XI-a și a XII-a ) s-au întrecut în cadrul unor me-
ciuri de fotbal și badminton (integrate în proiectul 
„Nu-ți frânge aripile singur”), unde și-au dezvoltat 

în special capacitățile psihomotrice (forța, viteza, 
rezistența, etc.) și capacitățile fizice specifice (aler-
gare, mers, tracțiune etc.). „Participarea la jocurile 
în echipă, respectarea regulilor jocului, necesitatea 
finalizării activităţilor începute dezvoltă voinţa, 
dar şi perseverenţa, trăsăturile pozitive de carac-
ter (autocontrol, modestie, solidaritate) şi spiritul 
fair-play, finalități urmărite de profesorii școlii 
noastre. Cea mai atractivă dintre activități a fost, 
se pare (având în vedere numărul de participanți 
din clasele a X-a și a IX-a), pictarea tribunei din 
stânga terenului de fotbal cu ajutorul unor tehnici 
moderne (graffiti, colaj, tehnica japoneză, picta-
tul). Elevii au transpus artistic evenimente sportive 
trăite sau scene din viața socială, surprinzând prin 
precizia mișcărilor și dăruirea cu care au desenat. 
În concluzie se poate spune că, deși în luna a patra 
a anului elevii s-au bucurat de  o vacanță ce a durat 
două săptămâni, colectivul școlii a avut o activitate 
bogată și relaxantă, valorificând, în mod armonios 
și cu utilitate maximă, timpul rămas”, spune doam-
na Anca Luminiţa Eftenie.

Primăria Deta vă informează!

Administraţia oraşului Deta aduce în aten-
ţia cetăţenilor interesaţi că pentru întoc-

mirea listelor de priorităţi privind repartizarea 
locuinţelor din Zona Termal, blocurile A.N.L, 
dosarele se depun la Primăria Deta, până la data 
de 31 mai 2017. „Titularul cererii de repartizare 
a unei locuinţe pentru tineri, destinată închirierii, 
trebuie să fie major, în vârstă de până la 35 de ani 
la data depunerii cererii, şi să poată primi repar-
tiţie pentru locuinţă în cel mult 36 de luni de la 
împlinirea acestei vârste. Cererea de locuinţă se 
efectuează numai individual şi în nume propriu. 

Titularul cererii de locuinţă şi ceilalţi membri ai 
familiei acestuia - soţ/soţie, copii şi/sau alte per-
soane aflate în întreţinerea acestuia - trebuie să nu 
deţină şi să nu fi deţinut o altă locuinţă în proprie-
tate şi/sau să nu fie beneficiarul unei alte locuinţe 
cu chirie, proprietate de stat, proprietate a unităţii 
administrativ-teritoriale sau a unităţii în care îşi 
desfăşoară activitatea, în oraşul Deta”, explică re-
prezentanţii Primăriei pe site-ul oficial al institu-
ţiei, unde cetăţenii pot găsi mai multe informaţii 
despre această chestiune, dar şi altele care îi pot 
interesa.

Mare spectacol automobilistic la Deta!

Cea de a III-a etapă din Campionatul de Au-
tomobilism & Karting Timiş organizat de 

A.C. R. Timiş a avut loc în 22 aprilie la Deta. Super 
Deta Rally & Kart a adus și o premieră națională, 
odată cu victoria lui Mihai Preunca, la doar 16 ani. 
Evenimentul a fost deschis de parada moto a „Cor-
sarilor Deta”.

Mereu pe podium, campionul Drift Deta 2017 a 
fost declarat Sergiu Tirla, cunoscut ca „GAO”, ur-
mat pe locul 2 de Luciano Dediu şi pe locul 3 de un 
alt pilot remarcabil, Adrian Marcovici.

Multe surprize frumoase au fost şi la cei mici de 
la karting.

La clasa Super Sport, „Prinţesa kartingului ti-
mişean” – Isabela Isac a obţinut din nou Locul 1, 
Locul 2 revenind lui Victor Nagy, iar Locul 3 lui 
Darius Niţu. 

Clasa Pufo a fost adjudecată de Eduardo Konig.
Conform clasamentului final, la Raliu clasa 1, 

participând pentru prima dată ca pilot asociat la un raliu, având doar 16 ani, Mihai Preunca a câştigat 
această clasă și clasamentul OPEN al raliului, obţinând titlul de MARE CAMPION al SUPER DETA 
RALLY&KART 2017, realizând o premieră naţională, fiind cel mai tânăr sportiv care câştigă un raliu.

Locul secund la această clasă a revenit campionilor anului 2016, Boncalo Sergiu – Ilie Oana, şi locul 
3, campionilor 2015, Giurisici Marius – Rotaru Alin.

Deta pentru oaspeţii noştri

Prima atestare documentară a localității 
Deta, sub denumirea de DED se face în 

anul 1360.
În 1411 și 1427 orașul Deta este cunoscut sub 

denumirea de Ded și Dedul Mic.  
La sfârșitul sec. al XIV-lea, turcii și-au început 

incursiunile militare în Banat, cucerindu-l complet 
în anul 1552 și care a rămas sub stăpânirea turci-
lor până în anul 1718. Din păcate perioada de sub 
dominația otomană nu a lăsat urme sau dovezi ar-
heologice în zona orașului.  

În anul 1446 Deta figurează ca proprietate a lui 
Nicola Jobagyi Matko, iar în 1496 trece în propri-
etatea lui Mihai Csaki.  

Vine anul 1597 când localitatea este donată de 
Sigismund Bathory lui George Marnachovit.    

Când Banatul devine provincie austriacă în 
anul 1718, după ce Timișoara a fost eliberată de 
turci localitatea trece în districtul Ciacova, apoi în 
districtul Timis.  

Denumirea localității se transformă din „Ded”  
în „Deta” în anul 1724. În același an se ridică pri-
ma biserică romano-catolică și începe înregistrarea 
oficială a botezurilor, deceselor și a căsătoriilor.

Pagină realizată de Diana MIHAI



14. mai

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Banatul va fi pentru mine pridvorul Raiului 
† Ioan

În scurtul timp 
trecut de la bine-

cuvântata sa întronizare, 
Ioan Mitropolit al Bana-
tului istoric a onorat di-
verse întâlniri cu oameni 
din arealul jurnalismului 
românesc. Socotind fieca-
re îndemn, ori fiece răs-
puns al Înaltpreasfinției 
sale drept reper cardinal 
întru zidirea noastră spi-

rituală, invităm cititorii nostri la lectura lor, 
convinși fiind că încet-încet ne vom putea iden-
tifica cu lucrurile la care trebuie să fim atenți.

Mama
Mama m-a învăţat despre Dumnezeu. Încă e o 

chestiune neelucidată că, de mic, eu stăteam în bi-
serică în strana episcopului. Era singurul scaun 
liber, în care mă ajuta un om să urc. Pe vremea 
aceea, femeile aduceau mereu ceva în sân (un măr, 
o pară), în speranţa că îşi vor întâlni pe cei din 
familie, pe nepoţi…

Veneau şi la mine rude cu câte un fruct sau o 
bomboană, lucru pe care l-am asemănat mai târziu 
cu primirea unui pomelnic. În munţi (la Episcopia 
Harghitei şi Covasnei – n.r.), am stat foarte puţin în 
această strană, deoarece cântam. Poate de câteva 
ori în 20 de ani. Chiar m-a întrebat cineva de ce 
nu ocup acel loc, iar eu am răspuns că mi-am făcut 

stagiul pe când eram mic. Când am mers la şcoală, 
am făcut un pas înapoi, trecând în strana diecilor.

Despre iubire
Iubirea e cea mai complexă armă de a cuceri 

lumea aceasta. Nu omul, nu averea, ci inima se-
menilor noştri. Eu n-am văzut nici un păstor care 
să-şi bată oile, ci doar care merg şi după mioa-
ra cea rătăcită sau rănită. Acesta este Dumnezeu 
care a venit din strălucirea dumnezeirii în ţinutul 
păcatului. Păcatele nu rămân printre firele de iar-
bă, ci se ridică către cer şi se aud vaiete datorită 
aroganţei… Oamenii strigă că le e sete de iubire! 
Iar Hristos a mers pe cărarea iubirii, inclusiv când 
i se băteau cuie în mâini, pe Golgota.

Cum este corect?
Rubrica elevilor

Aflăm de la domnul Constantin Jichița, jurnalist și vicepreședinte al Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
istoric, că domnul Remus Buga, consilier local al comunei Topolovățu-Mare a primit informaţii că, 

la marginea localităţii Ictar-Budinţ, cineva s-a debarasat de trei saci cu gunoaie, aruncându-i în şanţ. Împre-
ună cu câţiva tineri inimoşi s-a deplasat la faţa locului, au încărcat gunoaiele şi le-au depozitat într-un loc de 
unde au fost preluate de maşina care transportă gunoiul la groapa ecologică de la Ghizela. Prezentăm acest 
gest de civism ca pe un model de urmat și de alți consilieri, acolo unde este desigur el se cere.

Gest de promovat

Bineînțeles (scris într-un cuvânt), din punct de vedere morfologic, este un adverb, cu sensul desi-
gur, fără îndoială, fireste. Este un cuvant compus din bine + înțeles, mai exact, un calc lingvistic, 

după franțuzescul „bien entendu” (calcul lingvistic este procedeul de îmbogățire a vocabularului care 
constă în copierea structurii unui cuvânt dintr-o altă limbă și traducerea integrală sau parțială a elemen-
telor componente).

Bineînțeles, ca adverb, poate să apară în contexte precum: Bineînțeles că voi sosi la timp! / Voi ac-
cepta propunerile voastre, bineînțeles! etc.

Bine înțeles se scrie în două cuvinte când are înțelesul de priceput bine, caz în care este vorba de 
structura bine (adverb) + înțeles (participiul verbului a înțelege). Exemplu: Pentru că a fost explicat 
corect, acest lucru a fost bine înțeles de către toți / E preferabil să te faci bine înțeles, decât să provoci 
confuzii etc.

În ambele situații – bineînțeles, bine înțeles – înțeles se scrie cu î (nu cu â), chiar și atunci când se află 
în interiorul cuvântului, deoarece se respectă grafia termenilor din care s-a format noul cuvânt.

ªtim din auzite că, de exemplu, un au-
tomobil este locul cel mai sigur în 

timpul unei furtuni, ca să ne apere de fulgere, 
dar, dacă nu suntem specialiști în domeniul fizi-
cii, nu ne-am gândit, poate, niciodată, să punem 
această realitate pe seama „cuștii lui Faraday” 
– un spațiu în care câmpurile electrice ale unui 
adăpost realizat dintr-un material conductor le 
neutralizează pe cele create de fulgere.

Un fulger care lovește o mașină va diviza 
curentul din interior și va forma un câmp care 
îl va neutraliza pe cel al fulgerului. Contactul 
cu șoseaua creează un circuit care va condu-
ce curentul spre pământ. Chiar și un atomobil 
decapotabil, cu înveliș textil și bara metalică 
de rulare, oferă protecție în astfel de cazuri, 
în aproape aceeași măsură, chiar dacă este o 
„cușcă” imperfectă. Avioanele lovite de fulgere 
sau vehiculele pe șine sunt protejate de același 
mecanism pe baza căruia funcționează cușca 
lui Faraday.

De ţinut minte

Într-un in-
terviu pu-

blicat în ziarul local 
„Deșteptarea”, domnul 
primar Ovidiu Doța 
vine în întâmpinarea 
solicitărilor cetățenilor, 
a nemulțumirilor și ne-
dumeririlor lor. Edilul 
comunei a preluat o co-
mună cu o situație des-

tul de dificilă, care necesită răbdare și timp pentru 
a fi rezolvată. Lucrări și investiții sunt multe de 
făcut și trebuie luate în ordinea priorităților. Din 
păcate, nu toate depind de  Primăria comunei 
Topolovățu Mare, existând foruri superioare care 
iau anumite hotărâri ce trebuie unanim respecta-
te. „Vom lucra eficient, respectând legile!” este 
mesajul domnului primar. Cetățenii s-au arătat 

nemulțumiți de interzicerea accesului pentru ani-
male în locurile publice: „E hotărâre de guvern, 
iar noi nu facem abstracţie de lege. Ne dorim să 
accedem la valori şi norme de conduită în pas cu 
timpul şi cu standardele U.E. . E cazul să ne ono-
răm condiţia de oameni cu respect faţă de sine şi 
de comunitate. N-aş vrea să insist asupra acestui 
aspect, fiind clar că avem nevoie de o schimbare 
de atitudine”, a declara domnul Doța în interviul 
realizat de domnul Constantin Jichița. De aseme-
nea, cei doi au discutat despre problema cea mai 
arzătoare a tuturor comunelor din județ: infra-
structura. Întrebat despre asfaltarea străzilor, edi-
lul a răspuns: „Vom introduce întâi tuburile de ca-
nalizare şi apoi vom asfalta străzile. Licitaţia este 
în derulare pe SEAP (sistemul electronic de achi-
ziţii publice), cu accesare de fonduri europene pe 
măsura 7.2 „Investiţii în crearea şi modernizarea 
infrastructurii la scară mică”. Lucrarea va începe 

cel mai devreme peste un an, fiindcă procedura 
europeană (licitaţie şi verificare pe teren) durează 
între 6 luni şi un an. Sunt vizate străzile ce unesc 
instituţii şi societăţi comerciale. În Iosifalău licita-
ţia nu e finalizată încă, deşi a început în octombrie 
trecut, din cauza contestaţiilor, ajungându-se la 
comisia de verificare a licitaţiilor de la Bucureşti. 
Nu mai există varianta atribuirii directe. Oricum, 
nu mai durează mult şi vom demara această lucra-
re atât de mult aşteptată.”

De asemenea, s-a mai discutat problema ilu-
minatului public în satele aparținătoare. Sistemul 
existent are la o bază o tehnologie învechită, fapt 
pentru care se semnalează probleme. De aceea se 
dorește trecerea la iluminatul public cu aparate pe 
bază de LED, la fel ca în comuna Topolvățu Mare, 
ceea ce va spori eficiența acestuia și va aduce și o 
reducere semnificativă a cheltuielilor cu energia 
electrică pentru iluminatul public.

Primarul la apel

Pagină coordonată de Bianca GIURCA



15. mai

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Sensul şi originea expresiei „Nasul Cleopatrei”
Patricia POP

„M-aş bucura dacă prin intermediul jurnalului interregional „Banatul” s-ar 
stârni interesul investitorilor pentru comuna noastră”

Ioan Cristian Cardaş, primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Vreme caprici-
oasă de pri-

măvară. La sediul pri-
măriei domnul primar 
se arată bucuros de 
oaspeți. Fie ei chiar 
și jurnaliști. Comuna 
aceasta, purtând, odată 
cu reorganizarea admi-
nistrativ-teritorială din 
1968, numele poetului 

în grai bănățean, are mereu părțile ei frumoase 
de povestit. Unele povești, vechi precum dura-
ta întemeierii sale. Căci vechi este și Honoriciul 
atestat documentar din anul 1725. Vechi e și sa-
tul Pădureni atestat documentar din anul 1923, 
când un grup de familii s-au stabilit aici, venind 
din Maramureş, fiind cunoscuţi sub denumi-
rea de pădurani, întrucât se ocupau cu tăiatul şi 

transportul lemnelor din pădure.
Localitatea Pini este atestată documentar din 

anul 1902, când 25 familii de etnie maghiară s-au 
stabilit pe aceste meleaguri venind din Cenad. 
Localitatea Herendeşti este atestată documentar 
din anul 1777, iar Visagul din anul 1350, fiind 
una dintre cele mai vechi localităţi din judeţul 
Timiş. Mai „tânără” Petroasa Mare este atestată 
documentar din anul 1786, prin colonizarea în 
această zonă a locuitorilor de etnie germană.

Chiar veți avea ce povesti nepoților dacă veți 
vizita această frumoasă comună a Banatului ti-
mişean, în care, după cum ne spune domnul pri-
mar, „multe din investițiile mai mici le-a făcut 
primăria din fonduri proprii, cum ar fi: reparaţii 
capitale la şcoala din Herendeşti şi la Căminul 
Cultural din Pădureni, ori reparaţiile necesare la 
toate şcolile şi căminele culturale din comună, 
ori introducerea reţelei de apă potabilă în locali-
tatea Herendeşti. Desigur, între timp, se încear-

că atragerea de fonduri europene și de ce nu de 
investitori. Pentru  că zona noastră, ne asigură 
domnul primar, a fost un bazin pomicol celebru, 
pe vremuri existând şi licenţă de export. De aici 
s-au exportat în toată lumea mere, pere, prune, 
gutui etc. Din păcate acum majoritatea din cele 
1.904 ha de livezi se află în paragină, dar tradiţia 
ne îndeamnă să credem că unde a fost ceva bun 
şi frumos mai poate fi. Și să nu uităm, continuă 
domnia sa, că zona de deal, pădurile şi solul sunt 
pretabile realizării culturilor de melci, iar cele 
1.722 ha de pădure abundă în fructe de pădure, 
plante medicinale şi ciuperci existând posibilita-
tea realizării unui centru de colectare de fructe 
de pădure şi plante medicinale sau a unei ciu-
percării.

„M-aș bucura, continuă domnul Ioan Cristian 
Cardaș, primarul comunei, dacă prin intermediul 
jurnalului interregional „Banatul” s-ar stârni in-
teresul investitorilor pentru comuna noastră.”

Care sunt cele mai profitabile 
afaceri agricole 

Biroul Agricol vă informează

Exemplificând mai multe tipuri de afaceri 
din domeniu,   Robert Rekkersa evidențiat 

profilele favorabile ale unor afaceri bazate pe ex-
tinderea suprafețelor, pe servicii agricole ori pe 
legumicultură, pomicultură, zootehnie, percepute 
ca fiind cu risc mai redus și cu o profitabilitate 
bună. În schimb, recomandă atenție la extinderile 
către energie, biogaz, din cauza incertitudinilor în 
reglementare.

Investiţii agricole cu risc mic şi 
rentabilitate mare

achizițiile în teren agricol
Prețurile terenurilor agricole din România vor continua să crească în perioada următoare, apreci-

ază Robert Rekkers, considerând că nivelul maximal pe care îl va atinge un hectar de pământ la noi 
va fi similar cu cel din Franța, adică de 8.000-9.000 de euro. Directorul de la Agricover Credit IFN 
consideră că investiția în proprietăți funciare prezintă un risc minim și o rentabilitate asigurată în 
timp, fiind vorba de „active fixe cu grad ridicat de lichiditate și trend crescător al valorii de piață în 
viitoarea perioadă”. Totodată, investiția în terenuri agricole este „amortizabilă pe termen lung, mai 
ales că piața devine puternic concurențială, iar puterea de negociere este în scădere”, se mai arată în 
analiza Agricover.

Ing. Maria LIPOVAN

Biserica romano-catolică 
Petroasa Mare

Locuri ale sfinţeniei în comuna noastră

Vechea biserică datează din sec. al XVI-
II-lea. A fost demolată și reconstruită în 

anul 1870, hramul bisericii fiind în prima dumi-
nică din luna octombrie.

Dragi elevi, înainte de a folosi o expresie, 
este necesar să îi cunoașteți înțelesul. 

De această dată, ne vom opri la expresia Nasul 
Cleopatrei care  îşi are originea într-o reflecţie a 
filosofului francez Blaise Pascal, din secolul al 
XVII-lea, din volumul Cugetări, în care afirmă, 
cu umor, că femeile cu nasul mai lung au o mai 

mare putere de seducţie: „Dacă nasul Cleopatrei 
ar fi fost mai scurt, faţa lumii ar fi fost alta…” 
(„Le nez de Cléopâtre, s’il eût été plus court, tou-
te la face de la terre aurait changé”)

În prezent, sensul expresiei Nasul Cleopatrei 
este că un detaliu, aparent nesemnificativ, poate 
avea urmări importante şi neprevăzute.

Desigur, renumele eroinei, regină a Egiptului 
(69 – 30 i.Hr.), care i-a cucerit, cu farmecele ei, 

pe Cezar şi Antonius, stăpânii Romei şi ai lumii, 
la vremea respectivă, este cel care a contribuit la 
succesul unei astfel de afirmaţii. Paradoxal însă, 
nu există nicio sursă sigură în legătură cu aspec-
tul fizic al Cleopatrei.

Aşadar, am putea spune astăzi, de exemplu: 
Chiar dacă nu te interesează Nasul Cleopatrei 
(adică detaliile), ai grijă cum acţionezi când îţi 
doreşti lucruri importante.

Rubrica şcolii

Mircea PETROMAN



16. mai

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Petre ChIODan

Continuăm cu detalii 
despre domnul Pe-

tre Chiodan, cunoscut și iu-
bit artist al Banatului, fiu al 
comunei Vermeș, cu un ta-
lent frumos, cu un caracter 
frumos, cu dragoste față de 
oameni și față de natură. Pe 
scurt, un om:

V-aș propune să facem 
fanilor dumneavoastră și ci-

titorilor noștri o destăinure. Să le spunem care este 
melodia dumneavoastră preferată? Și de ce?

4Aș putea spune că toate melodiile mele îmi 
sunt preferate, dar ținând cont că m-ați întrebat 
și ,,de ce?”, vă spun că am două melodii pe care 
le îndrăgesc foarte mult, acestea fiind ,,La vale 
pe Pogonici”, o horă tradițională pe care am pus 
un text ce-mi aparține și o horă sârbească la care 
am adaptat un text propriu ,,Într-un sat lângă 
Reșița”. Textele acestor melodii sunt, dacă vreți, 

un tribut adus satului natal și orașului care m-a 
adoptat vreme de 24 de ani.

Aveți o comună frumoasă care vă inspiră…Nu 
e de mirare că aveți atâtea talente în comună. Na-
tura a îndemnat mereu la creație, în toate formele 
ei.

4Da! Avem o comună frumoasă, poate chiar 
cea mai frumoasă din Banat, dar se spune că 
frumusețea vine din  interior. Să știți că noi la 
Vermeș avem în primul rând oameni frumoși la 
suflet care sunt hărăziți de către Dumnezeu să 
facă lucrurile frumoase care se văd în exterior. 
Cum să nu ai inspirație sau inventivitate dacă ai 
atâtea frumuseți în jurul tău care să te îndemne 
să le pui în valoare.  Talente sunt peste tot, nu 
numai la Vermeș, numai că la noi țelul  este ace-
la de a acorda fiecăruia o șansă pentru a-și găsi 
vocația și dacă se poate chiar să fim o rampă de 
lansare pentru cei care nu au posibilitatea să o 
facă pe cont propriu, într-un cuvânt, să ne pro-
movăm valorile locale. Viitorul ne va demonstra 

dacă am fost sau nu eficienți.
Ce alte pasiuni are domnul Petrică Chiodan?
4Pot spune că mă pasionează tot ce e fru-

mos, începând cu natura până la cele mai mo-
derne realizări, mă regăsesc în foarte multe lu-
cruri și am puterea să mă bucur și pentru cele 
mai nesemnificative dintre ele. Ca o concluzie, 
îmi place foarte mult să călătoresc și să văd lo-
curi și oameni noi, dar și să revăd locuri și oameni 
dragi.

Sunteți un om multilateral dezvoltat. În înche-
iere, haideți să le transmitem cititorilor un mesaj 
ca o dedicație.

4Dedicația mea pentru toți cititorii este una 
simplă și frumoasă, zic eu! Să încercăm să fim noi 
înșine, să nu ne fie rușine de cine suntem, să nu  
uităm și să nu ne abatem de la valorile cultural-
spirituale ce ne-au fost încredințate din străbuni, 
de-a lungul generațiilor care se succed!

Sã încercãm sã fim noi înºine! 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Ansamblul Vermeşana în Alaiul Primăverii

În data de 6 mai a.c., a avut loc o mare 
sărbătoare folclorică, în care tradiția, obi-

ceiurile și culoarea portului popular au defilat sub 
privirile spectatorilor, în pași de dans, sub acordu-
rile dulci ale muzicii populare bănățene. Cele mai 

bune ansambluri folclorice, formații de dans, fanfa-
re, artiști din întreg județul Caraș-Severin și-au dat 
întâlnire la Reșița, la „Alaiul Primăverii”. „Alaiul 
Primăverii este o manifestare devenită tradițională, 
care a ajuns la a XXXVI-a ediție, reunind, ca și în 
ceilalți ani, sute de iubitori  ai folclorului românesc 
din toate zonele etnografice ale Banatului montan.

Nelipsit de la această manifestare care a avut 
loc în Parcul Tricolorului din Reșița a fost îndră-
gitul ansamblu „Vermeșana”. Tinerii vermeșeni au 
făcut parte din alaiul purtătorilor de tradiție și au 
participat la spectacolul folcloric. 

Au mai participat la manifestarea cultural-artis-
tică, printre alții, și fanfare din Răcășdia, ansam-
blurile: „Reșițeana”, „Bârzava”, „Doina Banatu-
lui”, „Armenișana”, „Datina cărășană”, formațiile 
de dansuri: „Satul meu”, „Teregovana”, „Zestrea 
gugulanilor”, „Almăjana” și multe altele. Trebu-

ie să vă spunem că aceste formații și-au îndepli-
nit scopul, acela de a promova costumul popular, 
obiceiurile și tradițiile din zona Banatul montan. 
De asemenea, spre seara s-a deschis și Târgul 
meșterilor populari, punând la dispoziție zeci de  
produse tradiționale bănățene.

Ionela-Flavia FANU

Victorie la scor pentru 
AS Viitorul Vermeş

În ultima zi a lunii aprilie, echipa de fotbal 
AS Viitorul Vermeș a obținut o victorie la 

scor pe terenul de fotbal. Elevii lui Radu Enășescu 
au întâlnit pe teren propriu pe AS Viitorul Iam, pe 
care au reușit să îi înfrângă cu scorul de 5-0.

AS Viitorul Vermes joacă în liga a V-a, zona 
Reșița, iar această victorie le dă vermeșenilor 
speranța la un loc mai bun în clasament, acum 
poziționându-se abia pe locul al nouălea. Competiția 
continuă însă, iar determinarea și ambiția sunt nume 
fac parte din staff-ul echipei AS Viitorul Vermeș.

Jovana STAN

Se dă startul înscrierilor
 la grădiniţe!

Începând cu data de 8 mai s-a dat startul înscrierilor micuților la grădinițe. Mai exact 
vorbim despre cei înscriși deja, dar care vor putea fi reînscriși pentru anul 2017-2018, 

urmând ca din 22 mai să poată fi înscriși și cei nou-veniți.
Pentru înscriere veți avea nevoie de următoarele documente: cerere de înscriere, adeverințe 

doveditoare ale veniturilor familiei, copie după certificatul de naștere al micuților, fișa medicală 
și un aviz epidemiologic, eliberat conform prevederilor legale. Înscrierea nu impune taxe, fiind 
gratuită.

Jovana STAN

Parlamentarii au hotărât ca de 1 Iunie, când sărbătorim Ziua Copilului, angajații să fie 
liberi. Potrivit Codului Muncii salariații, fie că au sau nu copii, vor beneficia de această 

zi liberă. Așadar, de 1 Iunie, zi care cade joi, angajatorii, fie că fac parte din sistemul public sau 
privat, sunt obligați să ofere această zi liberă angajaților lor. 

Trebuie să știți că Ziua Copilului se sărbătorește în lume la date diferite și că a fost menționată 
prima dată la Geneva la Conferința Mondială pentru Protejarea și Bunăstarea Copiilor în august 
1925, la care 54 de reprezentanți din diferite țări au adoptat Declarația pentru Protecția Copilului.

Jovana STAN

Ziua Copilului 
vine cu o zi liberă în plus
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

adina BăCIlă - profesor

Activitățile extracurri-
culare sunt foarte im-

portante în dezvoltarea co-
piilor, de aceea și la Școala 
Gimnazială Coșteiu cadrele 
didactice organizează dife-
rite activități atractive meni-
te să evidențieze și să ofere 
copilului un instrument de 
exprimare  a creativității, 
capacității și a abilităților 

care îl fac să fie unic. Doamna profesor Adina 
Băcilă este persoana care coordonează aceste 
activități și a fost de acord să ne dezvăluie câteva 
aspecte ale acestei arii. Vă invit să vedeți despre 
ce este vorba:

Aveți, pe lângă activitatea didactică propriu-
zisă, o serie de activități extracurriculare. Faceți 
practic un soi de voluntariat… Ce vă determină 
să o faceți?

4Sunt activități care aduc multă bucurie co-
piilor, așa cum îmi aduceau și mie când eram de 
vârsta lor.  Nevoia lor de joacă și mișcare este 

satisfăcută prin intermediul acestor activități. 
De aceste momente relaxante își aduc aminte 
adeseori.

Care este proiectul dumneavoastră preferat? 
(mă refer la activitățile extra).

4Proiectul meu favorit este legat de 
activitățile desfășurate cu ocazia Zilei Franco-
foniei, fiind legat de limba franceză, pe care o 
predau și o ador, care e un bun prilej pentru a 
face orele din această specialitate mai „altfel”, 
mai pline de dinamism  și culoare.

Dar al elevilor?
4Mulți așteaptă an de an realizarea unor 

activități precum Carnavalul Toamnei, alții 
acțiuni prilejuite de Ziua Francofoniei. Le mai 
plac foarte mult ieșirile la cinema sau în ex-
cursii. Un  mare succes l-au avut taberele de la 
Voiteg, am fost la două anul trecut școlar, iar 
copiii își doresc foarte mult să meargă și anul 
acesta. Au avut loc fel de fel de acțiuni distrac-
tive (jocuri și activități sportive), vizionări de 
filme, interpretare de cântece. Am avut un par-
teneriat încheiat cu Școala Domino Servite din 

localitatea respectivă, am mai fost invitați la ei, 
urmează să se stabilească perioada când vom 
mai merge.

Ce pregătiți în perioada următoare?
4În 9 mai am fost invitați la Biblioteca Mu-

nicipală din Lugoj pentru a susține un program 
cu ocazia sărbătoririi Zilei Europei, alături de o 
altă școală, din Lugoj. Am răspuns invitației și 
vom pregăti un mini-spectacol. Copiii sunt deja 
foarte entuziaști!

Ce sfat le dați nu numai elevilor dumneavoas-
tră, ci tuturor elevilor?

4Neapărat să urmeze un liceu,  în funcție 
de talentul și aptitudinile fiecăruia, cei care do-
resc și sunt capabili să urmeze și o facultate, să 
își aleagă apoi o meserie care li se potrivește, 
pentru a se simți mulțumiți și împliniți. Să facă 
diferența între valori și non-valori, să aprecieze 
oamenii de bine, pentru a putea ajunge ei înșiși 
oameni valoroși, de care societatea noastră are 
atâta nevoie.

Sunt activitãþi care aduc multã bucurie copiilor  

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Ziua Pământului se sărbătorește la 22 
aprilie, ziua în care s-a născut mișcarea 

pentru protejarea mediului înconjurător. În anul 
1990, peste 200 milioane de oameni din 141 de 
țări au transformat Ziua Pământului într-o ma-

nifestare de amploare în istoria omenirii, prin 
alăturarea lor în dorința de a milita pentru un 
viitor mai bun al planetei noastre.

 În anul 2009, Organizația Națiunilor Unite  
a declarat ziua de 22 aprilie ca sărbătoare ofi-
cială a planetei Pământ și expresie comună a 
dorinței tuturor de a construi o societate stabilă, 
pentru un viitor mai curat și mai verde.

Ca în fiecare an și la Școala Gimnazia-
lă Coșteiu se organizează activități menite să 
conștientizeze elevii de importanța protejării 
mediului înconjurător, de efectele nocive ale 
poluării și modalitățile de prevenire ale aces-
teia. Copiii sunt încurajați să dezvolte un spirit 
civic față de planetă, iar ei sunt bucuroși să vină 
cu idei creatoare despre cum putem proteja mai 
bine mediul înconjurător astfel încât aerul și 
apele să fie mereu curate. Au expus realitatea 
și ideile lor novatoare într-o serie de lucrări pe 
care le-au prezentat colegilor și cadrelor didac-

tice. De asemenea, au sărbătorit Ziua Pămân-
tului prin activități desfășurate în aer liber, în 
curtea școlii. 

Tot de Ziua Pământului întregul mapamond 
își arată solidaritatea față de Terra, fiind ziua în 
care se sting luminile. 

Ziua Pământului marcată de către elevii din Coşteiu
Jovana STAN

Achim Nica, fiindcă despre el este vorba, 
a fost comemorat în comuna sa natală, 

Obreja, județul Caraș-Severin. Originar de prin 
părțile locului, edilul comunei Coşteiu, domnul 
Petru Carebia, a avut plăcerea de a participa ca ofi-
cial la marele eveniment.

Marele doinitor al Banatului a fost comemorat 
așa cum se cuvine, printr-un festival ce-i poartă 
numele, aflat la a cincea ediție. Manifestarea a în-
ceput la Parohia cu hramul „Sfinții Apostoli Petru 
și Pavel” din sat, unde Preasfințitul Părinte Lucian, 
episcopul Caransebeșului a oficiat slujba parasta-
sului. Iată ce a declarat Preasfințitul: „Ne bucurăm 
foarte mult că în acest an, în cadrul Zilelor credinței 
și culturii în Episcopia Caransebeșului am inclus 
și festivalul ajuns la ediția a cincea închinat ma-
estrului și doinitorului nepereche din Țara Bana-

tului, Achim Nica. Așadar, suntem la Obreja, nu 
într-o grădină, ci în curtea sfintei Biserici pentru 
a oficia în debutul acestui festival o slujbă de po-
menire pentru cel care din 1986 și până în 2012, 
când a trecut la cele veșnice, a împodobit strana 
strămoșească a bisericii Sfinții Apostoli Petru și 
Pavel din Obreja, fiind cantor la această biserică”. 

După slujba de pomenire, credincioșii, alături 
de copii îmbrăcați în straie populare, autoritățile 
locale și însemnați oameni de cultură ai Banatului, 
s-au îndreptat spre Casa de Cultură, unde a înce-
put festivalul propriu-zis. Mai întâi au fost trecu-
te în revistă momente din viața și cariera marelui 
artist, subliniindu-se importanța contribuției sale 
în dezvoltarea tradiției cântecului, portului și gra-
iului bănățean. După acest moment, Presfințitul 
Părinte Lucian a ținut o alocuțiune, după care a în-
ceput spectacolul de dans, iar mai apoi numeroși 
interpreți de muzică populară au dus mai departe 
tradiția cântecului popular autentic.

Alături de edilul comunei Obreja, nelipsit de 
la acest mare eveniment, a stat domnul primar Pe-
tru Carebia, originar din această comună, care cu 
mândrie a purtat tricolorul la un eveniment de în-
semnătate istorică.

Edilul comunei la comemorarea celui mai mare doinitor al Banatului
Jovana STAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Paştile la Bata

Învierea Mântuitorului lisus Hristos sau 
Sfintele Paşti, cea mai mare sărbătoare 

religioasă a creştinilor, a fost prăznuită şi în co-
munitatea noastră, respectând tradiţiile milena-
re ale bisericii creştin-ortodoxe.

Administraţia locală a comunei Bata a sus-
ţinut, ani de-a rândul, viaţa spirituală creştină, 
participând la rânduielile străbune prilejuite de 
sărbătorile religioase de peste an.

De Sfintele Paşti, există obiceiul ca o fami-
lie să pregătească pâinea şi vinui pentru Paşti, 
aducând-o în coşuri noi, curate, cu vin şi apă 
sfinţită, cu lumânări şi flori albe, pentru a rămâ-
ne în biserică până la Paşti, în noaptea Învierii.

„ Acest obicei îl cunosc de când m-am năs-

cut. Aşa l-am aflat de la părinţii mei care s-au 
ostenit şi ei să-l respecte pentru credinţă, să-
nătate şi bunăsporire în toate, dar şi pentru a 
păstra neîntinate tradiţiile şi dăinuirea vieţii du-
hovniceşti, în rândul neamului nostru creştin”, 
afirmă primarul Ion Micurescu.

În acest an, Paştile au fost dăruite de familia 
Micurescu Ion, primarul comunei Bata, obicei 

care se păstrează trei ani de-a rândul în satul 
nostru.

Procesiunea din Joia Mare adună credincio-
şii la biserică. Preotul nostru, Vasile Matei, în-
soţit de cantori, bărbaţii ce poartă prapurii, die-
cii/copii cu rapize, fete şi femeile vârstnice care 
s-au împărtăşit, pornesc spre locuinţa familiei 

care a pregătit Paştile. Aici se face o slujbă de 
sfinţire a Paştilor, pâinea şi vinul, dar şi a casei. 
Din Joia Mare, când se duc Paştile la biserică, 
şi până în ziua de Paşti nu se trag clopotele. Se 
bate numai toaca. Procesiunea este însoţită de 
mulţi credincioşi din sat ori cei veniţi din alte 
părţi să sărbătorească Învierea acasă.

În fiecare zi din Săptămâna Mare, la biseri-
că, s-au ţinut slujbe şi predici pentru curăţenie 
sufletească şi iertare de păcate, pentru a fi mai 
buni şi mai drepţi cu aproapele nostru.

Sfânta Înviere să ne aducă lumină şi linişte 
în casele noastre, bunăsporire şi pace în lume! 
Hristos a înviat ! Adevărat a înviat !

Prof. Cezar MaTEIaş - directorul şcolii din Bata

Acum, spre final de 
an şcolar, când 

copiii se gândesc deja la 
vacanţa de vară care se 
apropie cu paşi repezi, am 
făcut o vizită la şcoala din 
Bata. L-am invitat la di-
alog pe domnul director 
Cezar Mateiaş, om deschis 
şi preocupat de formarea 

educaţională a celor care vor fi viitorul nostru 
de mâine. Ce am aflat de la domnia sa, citiţi în 
rândurile următoare.

Domnule director, vă pregătiţi să trageţi linie 
curând anului şcolar. Spuneţi-ne cu  ce  greutăţi 
vă luptaţi? Care este cea mai grea problemă?

4Ca peste tot, o problemă cu care ne con-
fruntăm acum sunt rezultatele la simulare, la 
evaluarea națională de la clasa a opta. Și la noi 
au fost sub așteptări, dar spunem noi că mai 
este timp pentru a se remedia situația până la 
examenul din luna iunie. Împreună cu profeso-
rii de specialitate, sperăm să ajungem la rezul-
tate mulțumitoare.

Dar de ce credeţi că s-a ajuns la această si-
tuaţie?

4O cauză este și schimbarea profesorilor 
de la clase. La Matematică am avut, de exem-
plu, patru profesori în ultimii șase ani, pentru 
că fiecare încearcă să ocupe un post cât mai 
aproape de casă și să evite problema navetei. 
La Limba română au fost doi profesori și la 

această materie rezultatele copiilor sunt ceva 
mai bune, dar nu mulțumitoare. Însă, o vină 
o au și elevii - mulți sunt mediocri sau subme-
diocri, iar la noi clasa a opta este una nume-
roasă, cu 19 elevi, în condițiile în care în alte 
clase sunt mai puțini elevi, dar funcționăm to-
tuși fără clase în regim simultan. Or, ca să fie o 
clasă de sine stătătoare e nevoie de un număr 
de minim 12 elevi. În caz contrar, se fac clase 
simultane. Deci vina o poartă și elevii pentru 
dezinteresul lor, dar și părinții unora dintre 
aceștia care nu se preocupă îndeaproape de 
modul în care învață copiii. În plus, ce ne ma-
cină e și tehnologia. Foarte mulți elevi stau pe 
internet până la ore târzii în noapte și a doua 
zi vin obosiți la școală. E și problema de care 
am auzit toți, cu Balena albastră... Or, părinții 
ar trebui să aibă un control mai riguros asupra 
copiilor și să se intereseze mai mult de ceea 
ce fac aceștia. Internetul e bun, însă ce e prea 
mult întotdeauna strică.

Dacă ne uităm şi la lucrurile bune care s-au 
petrecut în acest an şcolar, care e cea mai mare 
satisfacţie a dumneavoastră?

4Desigur că sunt și mulțumiri sufletești. 
Ne bucură buna frecvență a copiilor, avem izo-
lat cazuri de absenteism fără învoire sau fără 
adeverințe medicale. Avem și părinți care cola-
borează foarte bine cu școala și chiar sunt in-
teresați de problemele noastre, sunt receptivi 
și răspund de fiecare dată când sunt chemați 
pentru diverse lucruri. 

Pe partea administrativă, cum staţi cu fondu-
rile pentru reparaţii, pentru funcţionare? Aveţi o 
colaborare bună cu Primăria, vă sprijnă?

4Școala din Bata a fost reparată în urmă cu 
doi ani, a fost izolată și s-a făcut tot ce a fost 
nevoie. Iarna aceasta, care a fost foarte geroa-
să, centralele termice au funcționat, am avut 
lemne, deci nu am avut probleme să trebuias-
că să închidem școlile din cauza frigului. Din 
partea Primăriei avem înțelegere și implicare 
și, în măsura fondurilor disponibile, toată bu-
năvoința pentru a investi în școală. Din acest 
an trebuie să înceapă și niște lucrări de reabi-
litare la școala primară din Bata, unde funcțio-
nează și grădinița cu program normal, lucrări 
care se fac în urma câștigării unui proiect cu 
fonduri europene. La școala primară din Ţela, 
unde funcționează și grădinița, au fost obținu-
te fonduri pentru reabilitare și lucrările au fost 
efectuate.

Acum, la final de interviu, ce le transmiteţi 
elevilor şi părinţilor lor?

4Le reamintesc că școala trebuie să fie pe 
primul plan, pentru că aici se formează omul, 
aici e zidirea umană, de la prima piatră pe care 
o pune educatoarea și așa mai departe. Școala 
are un rol prioritar în viața fiecărei familii. Un 
om fără educație e ca un pom fără roade. Or, 
cei mici sunt viitorul țării noastre, iar ca acesta 
să fie bun trebuie să tratăm școala ca atare și 
fiecare copil trebuie să dea tot ce poate, dar și 
părinții trebuie să vegheze la acest lucru.

Un om fãrã educaþie e ca un pom fãrã roade!

Pagină realizată de Diana MIHAI
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Umor

Ițic avea o gogoșerie 
lângă Manhatan 
Bank. Într-o zi vine 
Ştrul la Iţic și îi 
spune: 

-  Iţic dragă, nu-
mi împrumuți şi mie 

100 de dolari că tu ai gogoşe-
rie? Și ce gogoșerie! În faţă 
la „Manhatan Bank” unde 
îți merge tare bine treaba. 

- Ștrul dragă, cu mare bucurie ți-aș împrumu-
ta, dar... nu pot.

-Pot să știu de ce? 
- Sigur, Ștrul dragă, eu am un contract cu 

„Manhatan Bank”. Ei bine, ei nu vând gogoşi  la 
clienţii lor; iar eu nu împrumut bani celor care 
vin după gogoşi la mine.

 Călin DOBRa - Președinte al Consiliului Județean Timiș

Atunci când se afla 
în fruntea județului 

Timiș, primul ministru al 
României de azi spunea 
despre domnul Călin Do-
bra: „Mi-am dorit foarte 
mult ca domnul Călin Do-
bra să fie vicepreşedinte la 
CJT şi să lucreze cu mine, în 
executiv, dar jocul majori-
tăţii nu ne-a permis să avem 

şi vicepreşedinte. Pentru tot ceea ce a făcut în timp 
ce a acti vat ca vicepreşedinte al CJT şi datorită 
modului exemplar în care a coordonat campa nia 
electorală pentru alegerile locale din 5 iunie, am 
propus ca lista pentru alegerile parla mentare la 
Camera Deputaţilor să fie deschisă cu Călin Do-
bra.

Astăzi, domnul Călin Dobra, în calitatea sa de 
președinte al Consiliului Județean Timiș, își coor-

donează timpul în așa fel, încât deseori poate fi 
întâlnit, pe neașteptate, pe drumurile Banatului, 
cum s-a întâmplat deunăzi, când l-am întâlnit la 
intrarea în comuna Cenei. Întâlnire în timpul că-
reia domnul președinte a răspuns întrebărilor cu 
proverbiala sa amabilitate.

Cum vă apare Ceneiul azi, domnule președinte?
4În dinamica acestor ani, putem vorbi de o 

schimbare în bine în toate așezările din Banat. 
Din Banatul timișan în ce ne privește pe noi. 
Excepție nu face desigur nici comuna Cenei. 
Comună cu oameni harnici și gospodari.Comu-
nă reînviată din propria cenușă după bătălia din 
veacul al XVII-lea, dintre armata imperială oto-
mană și cea creștină. Și sunt convins, că dum-
neavoastră, colectivul redacțional al jurnalului 
interregional „Banatul”, veți găsi mereu, date 
care să recomande această așezare, atât inves-
titorilor, cât și turiștilor.

Dacă tot vă aflați pe „terenul” comunei Cenei, 

vă rog „să ne spuneți”, ce-ați dori „să spuneți” 
locuitorilor comunei Cenei?

4Pentru că ne aflăm în Săptămâna Lumina-
tă, cea care urmează praznicului Învierii Domnu-
lui nostru, îi salut și eu, creștinește, cu cuvintele: 
„Hristos a înviat!”

Domnule președinte, se apropie sfârșitul anului 
de învățământ, dascăl fiind dumneavoastră…

4Da, sfatul meu, îndemnul meu pentru ele-
vii, nu numai din Cenei, este să nu se complacă în 
mediocritate. Un poet, relativ controversat prin 
atitudinea sa, dădea mărturie pentru un adevăr: 
„Dacă stai într-o lume mediocră riști să devii me-
diocru.”

Domnule președinte, vă mulțumesc!
4Și eu vă mulțumesc înțelegând prin felul în 

care m-ați abordat că, atunci când ești jurnalist, nu 
mai mergi ca turist inocent într-un loc sau altul.

Ceneiul este o comunã cu oameni harnici ºi gospodari

Interviu realizat de
Monica GRUICI

Subvenţie de 3.000 de euro 
pentru cultivarea roşiilor

Flavia TEODORESCU

Biroul agricol

Cum să-ţi adormi 
copilul?

Dr. Carmen POPESCU

Sfatul medicului pediatru

Pentru un copil trecut de şase luni, perceperea diferenţei dintre noap-
te şi zi poate fi utilă. Somnul celor mici, ca şi somnul adulţilor este 

determinat de substanţe pe care le produce creierul. Este indicat să expui 
copilul la lumina zilei. După ce încetează expunerea la lumina soarelui, 
creierul secretă o substanţă numită melatonină, ce comandă organismului 
să se relaxeze şi induce senzaţia de somn.

Încurajează-l pe copil să fie cât mai activ în timpul zilei, iar seara stinge 
lumina când îl pregăteşti de somn. În acest fel îşi va regla organismul pen-
tru activităţi intense în timpul zilei, iar întunericul va fi un semnal care-l 
atenţionează că trebuie să doarmă.

Citește-i! Vocea părinţilor este pentru copii liniştitoare şi are efect hip-
notic, de aceea îi ajută să adoarmă. Citeşte-le celor mici poveşti sau pune-
le muzică liniştitoare în surdină. Amblele metode îi pot ajuta pe copii să 
adoarmă mai uşor.

Pentru elevii comunei noastre

Dragi elevi, pentru că stema oficială a 
comunei Cenei, adoptată de Guvernul 

României prin Hotărârea nr. 543/2014, are în 
componenta sa o pasăre denumită „Phoenix”, 
vă propunem atât vouă, cât și celor maturi, să 
cunoaștem și povestea acestei păsări legendare.

Denumită cu un cuvânt grecesc „phoenix”, 
deși era o pasăre enormă, aceasta avea anumite 
caracteristici împrumutate de la vultur, fazan și 
păun.

Conform tradiției, pasărea Phoenix se hrănea 
numai cu aer, nerănind altă vietate. Aceasta trăia 
o viață solitară, într-un ținut îndepărtat și venea 
în zone locuite de oameni numai când era pe 
moarte. Durata de viață a păsării Phoenix diferă 
de la sursă la sursă, majoritatea însă credeau că 
trăiește 1000 de ani.

Când pasărea simțea că i-a venit timpul să 
moară, zbura în Arabia unde aduna smirnă, lau-
danum, mir de nard și cassia. Aceasta zbura spre 

Fenicia cărând toate cele adunate pe aripi. Odată 
ajunsă în Fenicia, alegea cel mai înalt palmier și 
își construia un cuib din plantele și esențele adu-
se. La următorul răsărit de soare, pasărea stătea 
cu fața îndreptată spre soare și începea să cânte. 
Căldura soarelui aprindea foc în cuib, iar pasărea 
ardea în propriul rug funerar.

După nouă zile, în același cuib răsărea o pa-
săre Phoenix tânără, în locul celei care murise. 
Câteva zile mai târziu, când devenea îndeajuns 
de puternică încât să poată zbura, tânăra pasăre 
lua cenușa părintelui său și o ducea la templul 
lui Heliopolis. Unii scriitori antici au relatat că 
pasărea nu se ridica din cenușă imediat, ci sta trei 
zile într-un fel de cocon, înainte să se transforme 
în glorioasa pasăre Phoenix.

Pasărea Phoenix nu murea niciodată definitiv, 
legenda spune că aceasta a existat încă de la cre-
area Universului și că știe secretele vieții și ale 
reîncarnării, pe care nici zeii nu le cunosc.

Alina BARAÎn această lume slută
un strop de umor ajută!

Ce condiţii sunt pentru a lua banii

O schemă de sprijin pentru legumicultorii care cultivă roșii în solarii 
sau sere urmează să intre în vigoare în acest an. Ministerul Agri-

culturii are spre aprobare schema unui ajutor de stat prin care producătorii 
agricoli vor putea accesa 3.000 de euro pentru 1.000 de metri pătrați de 
spații protejate.

Schema de ajutor pentru cultura de roșii vine la pachet cu o schemă 
pentru crescătorii de porci. După aprobarea ordonanței, Guvernul urmează 
să adopte și restul condițiilor de eligibilitate, bugetul alocat și modalitățile 
de verificare și control. Înainte, însă, se așteaptă și un acord de la Bruxe-
lles, întrucât măsurile prevăzute în proiectul de ordonanță pot intra în vi-
goare după data emiterii unei decizii a Comisiei Europene de autorizare a 
acordării ajutorului de stat, după caz.



20. mai

 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pentru cei mai puțini 
familiarizați cu 

ramurile cultelor neopro-
testante, vom consemna în 
debutul dialogului nostru 
că în România, doctrina 
care consideră că botezul 
trebuie să fie acordat nu-
mai adulţilor creştini ce se 
căiesc de păcatul originar 

a fost adusă în ţara noastră de colonişti şi emi-
granţi germani şi s-a dezvoltat pe două filiere: 
una în Bucureşti şi una în Ardeal la începutul 
secolului al XIX-lea. E vorba de cultul Baptist, 
păstorit în partea de Banat a Crișanei, la Birchiș, 
de domnul Crinel Ignat. Pastor și consilier local, 
adică om al spiritului dar și al cetății.

De cât timp ați dobândit demnitatea de con-
silier local?

4Demnitatea de consilier am dobândit-o în 
anul 1996…acum mă aflu la al 5 lea mandat.

Cum s-a întâmplat apropierea dumneavoas-
tră de cultul pe care îl slujiți?

4Încerc să răspund într-un mod cât se poa-
te de simplu. M-am născut și am crescut într-o 
familie de baptiști, dar asta nu însemnă că și 
eu eram Baptist. Apropierea de cultul baptist 
și hotărârea mea de a rămâne în acest cult, s-a 
produs ceva mai târziu, atunci când am înțeles 
Adevărul Scripturii. Aveam pe atunci 23 de ani.

Religia baptistă este o religie care pune ac-
cent pe autoritatea Bibliei ca singura sursă a 
Cuvântului lui Dumnezeu. Prezentați-ne câteva 

reguli, dar şi convingeri după care se ghidează 
baptiştii.

4Răspunsul la această întrebare ar trebui 
să fie ceva mai lung , dar pentru a nu abuza de 
timpul dumneavoastră încerc să mă rezum la 
doar câteva lucruri pe care le consider foarte 
importante.

Religia baptistă este o religie neoprotestan-
tă care pune accent pe autoritatea Bibliei ca 
singura sursă a Cuvântului lui Dumnezeu. Bap-
tiștii consideră că Biblia este singura autoritate 
și singura sursă a Cuvântului Lui Dumnezeu. 
Orice opinii care nu sunt susținute de referințe 
biblice sunt considerate niște devieri rezultate 
din obiceiurile omenești.

Conform religiei baptiste, mântuirea nu se 
obține prin fapte bune, ci numai prin credință, 
faptele bune fiind doar o consecință a aceste-
ia.

Noi credem și mărturisim că omul este cre-
at de Dumnezeu după chipul și asemănarea Sa, 
pentru preamărirea Sa și o viață fericită în El. 
Omul a fost ademenit de diavol devenind ne-
ascultător de porunca lui Dumnezeu și astfel 
a intrat în lume păcatul și blestemul. Păcatul 
este lipsa de conformitate față de legea mora-
la a lui Dumnezeu fie într-o acțiune, dispoziție 
sau atitudine.

Noi credem și mărturisim că Isus Hristos 
este mijlocitorul nostru rânduit în mod divin 
între Dumnezeu și om. Luând asupra Sa natura 
omenească, totuși fără păcat, El a suferit și a 
murit pe cruce pentru mântuirea păcătoșilor. 

El a fost îngropat, a inviat a treia zi și S-a înălțat 
la Tatăl, la dreapta Căruia traiește pururea ca 
să mijlocească pentru poporul Său. El este sin-
gurul mijlocitor, Profet, Preot și Împărat al Bi-
sericii Sale.

Religia baptistă se bazează pe autonomia 
bisericii. Bisericile baptiste nu sunt supuse 
vreunei autorități centrale de guvernământ, 
ceea ce duce la o diversitate a slujbelor de la o 
biserică la alta.

Baptiștii cred că fiecare creștin are acces 
direct la Dumnezeu și la adevărurile conținute 
în Biblie, fără a avea nevoie de mijlocirea unei 
ierarhii de preoți. Fiecare creștin este respon-
sabil pentru înțelegerea Bibliei și aplicarea ei în 
practică.

Duminica este Ziua Domnului, considerată 
și ziua de adunare, fiind ziua în care Fiul Lui 
Dumnezeu a înviat. Nu există sărbători închi-
nate sfinților. Baptiștii resping moaștele, cultul 
icoanelor și cultul sfinților.

Baptiștii dezaprobă rugăciunile pentru mor-
ți, considerând, potrivit învățăturilor Sfintei 
Scripturi, că acestea nu au nici o valoare.

Baptiștii dezaprobă avortul și concubinajul.
Baptiștii consideră că, prin Cuvântul Său, 

Dumnezeu îndeamnă la supunerea față de au-
toritățile statului.

Ar fi multe de spus dar ma opresc doar la 
acestea.

Crinel IGnaT - pastor şi consilier local
Mântuirea se obþine numai prin credinþã

Interviu realizat de
Raluca FURDEAN

(va urma)

Gospodăria din satul Căpâlnaş - comuna Birchiş
(începutul secolului XIX)

Gospodăria din 
Căpâlnaş este 

o construcţie bicelula-
ră din bârne de lemn de 
gorun cioplite pe patru 
feţe, îmbinate la col-
ţuri în cheutori drepte. 
Prispa e paţială, fiind 
dezvoltată numai pe 
lungimea tindei. Aco-
perişul e ţuguiat având 
şarpantă de gorun pe 
care se află o învelitoare masivă de paie călcate cu piciorul şi aşezate cu 
furca. Pereţii interiori sunt lipiţi cu pământ şi văruiţi. În camera de locuit 
se află grinda meşter ornamentată cu trei rozete (motiv solar) incizante. 
În cadrul gospodăriei se găseşte un grajd cu şură construit din bârne de 
fag cioplite pe două feţe, având învelitoarea (acoperişul) din paie puse 
cu furca şi călcate cu piciorul. Acoperişul construcţiei este în patru pante, 
panta dinspre curtea gospodăriei fiind susţinută de un stâlp (picior). În 
curte se mai află şi un coteţ de porci cu pereţi din bârne, lipiţi cu pământ 
şi văruiţi, având un acoperiş în două pante din ţiglă solzi.

Anişoara BÂTEA

Istoria noastră-povestea caselor noastre

„Cei şapte ani de acasă”

Dragi elevi, cineva spunea că oamenii nu sunt altceva decât niște 
animale sociale, iar ceea ce ne-a ajutat pe parcursul evoluției 

noastre au fost regulile. Fără reguli, cum ar fi putut strămoșii noștri să 
se grupeze în triburi, orașe sau state? În plus, regulile care ne permit să 
conviețuim alături de alți oameni nu sunt doar legile, sau normele impuse 
de conducători și autorități, ci și regulile de bun simț, sau „cei șapte ani 
de acasă”, cum se spune în limbajul popular. Acestea din urmă presupun 
să fim respectuoși și să știm cum să ne comportăm în societate.

Dragi elevi, învățați cum să conviețuiți, fără a avea comportamente 
deranjante pentru cei din jurul lor. Iată pentru începutcâteva din regulile 
care stau la baza oricărei societăți civilizate.

 La masă, se va aplica „Regula gheișei”: Nu suflați în mâncare, ceai, 
sau cafea! Așteptați să se răcească!

O doamnă nu va intra niciodată singură într-un bar sau local în care se 
vând cu predilecție băuturi acoolice.

Nu așezați coatele pe masă! Dacă folosiți doar o mână, așezați-o în 
poală.

 Nu vorbiți cu gura plină! Mestecați cu gura închisă! Mulțumiți chelne-
rului când vă servește!

Cum se taie mâncarea din farfurie: Bucata de mâncare trebuie tăiată 
exact lângă furculiță. În plus, se taie numai pentru o înghițitură, nu se fac 
„soldăței”.

Prețul de pe cadouri va fi înlăturat cu grijă. Excepție fac discurile și 
cărțile, de pe acestea prețul nu se șterge. Cartea nu se atinge!

Se salută cu „Bună dimineaţa!” până la ora 11 dimineaţa, cu „ Bună 
ziua !” după ora 11 şi până la lăsarea serii, iar apoi cu „Bună seara!”

Întotdeauna se întreabă unde este toaleta și nu se folosesc alte cuvinte 
referitoare la aceasta, cum ar fi „baia”.

Prof. Mirela DUMITRAŞCU

Rubrica şcolii birchişene



21. mai

 oaia de  
Checea

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Am stat de vorbă cu 
domnul Dorin Bir-

dean, edilul comunei Che-
cea, despre treburile ad-
ministrative, dar și despre 
activitățile culturale pe 
care le-a încurajat mereu și 
pe care le susține în conti-
nuare: 

Domnule primar, ne re-
întâlnim în mijlocul primăverii în comuna Che-
cea, cu bucurie!

4Mă bucur că sunteți din nou în localitatea 
noastră!

Suntem în apropierea aprobării bugetului lo-
cal. Ce îmi spuneți despre aceasta?

4Așa cum știți și am mai discutat comuna 
Checea este una în care veniturile sunt destul 
de mici și ne descurcăm destul de greu. De 
aceea de aproximativ trei ani ne-am îndreptat 
atenția spre proiecte finanțate din bani guver-
namentali. Aceasta pentru că nu putem susține 
din bugetul local anumite proiecte de anvergu-
ră, în special în ceea ce privește infrastructura 
stradală. 

Care este cel mai mare proiect pentru care ați 
câștigat finanțare?

4Am accesat și suntem în execuție cu un 
proiect frumos: modernizarea străzilor în loca-
litatea Checea pe o lungime de 8,2 kilometri. 
Vorbim despre un contract semnat în 2014 pen-

tru un proiect care se va finaliza în luna august 
a anului 2018. Ca valoare, proiectul se ridică la 
6,5 milioane de lei. La momentul actual, este 
realizat în proporție de 80%. Suntem cu plățile 
la zi, Ministerul Dezvoltării a fost la zi cu restitu-
irea banilor pentru lucrările executate. Așadar 
plățile au fost făcute prompt, iar proiectul se 
dovedește a fi unul de succes și, evident, de ne-
cesitate pentru comuna noastră. 

Aveți venituri limitate. Problemele legate de 
infrastructură am înțeles că le rezolvați.

4În mare parte.
Spuneți-mi, ce se întâmplă cu activitățile cul-

turale, dat fiind bugetul redus?
4Adevărul este că activitățile culturale, 

activitățile sportive nu necesită niște fonduri 
foarte mari, astfel că reușim să le suportăm 
din bugetul local. Mai greu, dar facem tot po-
sibilul, pentru că atât sportul, cât și cultura, 
învățământul trebuie încurajate. Putem spune 
că sunt o infrastructură a spiritului.

Aveți colaborări, asocieri cu comunele vecine 
în vederea accesării de fonduri pentru proiecte 
mai ample?

4Există de mulți ani o colaborare cu 
Asociația microregională de Dezvoltare Banat 
Ripensis, care grupează localitățile din jurul 
orașului Jimbolia. Sunt 11 localități, printre care 
Checea, Cenei, Cărpiniș, Gottlob, Lenauheim, 
Comloș, Săcălaz, Uivar, Otelec. Aceste comu-
ne care fac parte din asociație, fac parte și din 

Grupul de Acțiune Locală, organizat tot în jurul 
orașului Jimbolia, iar în cadrul acestuia am rea-
lizat un proiect, implementat deja: reabilitarea 
căminului local și dotarea Serviciului Voluntar 
pentru Situații de Urgență cu echipamente 
specifice. Sunt proiecte mici, dar importante pe 
care le-am dus la bun sfârșit.

Ați încheiat recent o acțiunea culturală de an-
vergură: „Lada cu zestre”. Care au fost reacțiile 
cetățenilor?

4Pot spune că a fost foarte bine receptată 
și nu este pentru prima dată. În prima ediție a 
festivalului, acum 11 ani, una dintre fazele zona-
le s-a ținut la Checea. Au participat mai multe 
comune, i-am avut ca invitați speciali pe mem-
brii ansamblului „Ghiocelul” din Giroc. A fost 
un succes.

Iar rezultatele?
4Mergem în etapa următoare. Concursul 

s-a desfășurat pe mai multe secțiuni: au fost 
soliști vocali, dansatori, secție gastronomică, 
sculptură în lemn, pictură, și altele. Și vreau să 
vă spun că majoritatea comunelor, fiecare cu 
specificul ei, s-au calificat în faza următoare.

Ceea ce dovedește că în Checea există o tinere 
talente care promit.

4Sunt tineri talentați, tineri muncitori, că-
rora le place ceea ce fac. Am început cu greu 
acum mai bine de zece ani. Am insistat mai mult 
pe dansuri, dar văd că tinerilor le place și vin la 
orele cu doamna instructor Jicheran.

Dorin BIRDEan - primar al comunei Checea
Am accesat ºi suntem în execuþie cu un proiect frumos: modernizarea strãzilor

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

Clubul Sportiv Ka&Junior prezent la Checea

Clubul Sportiv Ka&Junior din Timișoara a 
fost prezent la Checea pentru o demonstrație 

de karate. În fața tinerilor, reprezentați ai clubului 
au desfășurat un antrenament demonstrativ, do-
vedind publicului că în karate nu este vorba des-
pre violență și luptă, ci despre artă și măiestrie. 
Acest sport se bazează pe două criterii, apărarea 
și modul în care știi să lovești, însemnând mult 
mai mult decât simplu a lovi. Este vorba despre a 
gândi strategic, despre respectul față de adversar 
și despre coordonarea mișcărilor corpului.

Au început demonstrația cu tehnici simple, cu 
un kata sincron, o luptă imaginară cu adversarul, 
în care copiii clubului din Timișoara și-au arătat 
măiestria. Pe final, tehnicile s-au complicat puțin, 
arătând publicului cum se desfășoară propriu-zis 
luptele.

Clubul este condus de către domnul Iosif 
Miatov, cu un lung și frumos parcurs și centura 
neagră în karate. De asemenea, membrii clubului 
câștigă premii peste premii la competițiile la care 

participă. Luis, cel mai mic membru și care este 
abia în clasa 0, a câștigat locul întâi la campiona-
tul național, Denis are centura albastră, Alex are 
centura maro, David și Flavius, medaliați și ei, și 
mulți alții. Trebuie să recunoaștem că parte din 
merit i se datorează și domnului instructor Marian 
Duma, care a început tot sub coordonarea domnu-
lui Miatov.

La eveniment a fost prezent și domnul primar, 
precum și domnul viceprimar ai comunei, îndem-

nând tinerii să facă sport și încurajând acest sport, 
care nu este doar al corpului, ci și al minții.

După demonstrație am stat de vorbă cu câțiva 
dintre spectatori. Iată impresiile: „Ne-a plăcut și 
o să mergem și când se fac antrenamente” ne-au 
spus Denis și Bogdan. Cât despre părinți, se arată 
la fel de entuziasmați ca și copiii: „Mi se pare util 
și benefic pentru dezvoltarea copilului” ne-a spus 
doamna Carmen, iar domnul Vasile a declarat că  
„Dacă aș fi tânăr m-aș apuca și eu. Dacă băiatul 
meu vrea, sigur va merge.”

Domnul Miatov ne-a dat câteva detalii despre 
cum a început totul: „Eu am fost pasionat de ka-
rate încă de am văzut filmele cu Bruce Lee. Eram 
mic copil pe atunci, iar părinții s-au gândit că, 
având foarte multă energie, mi-ar fi util să practic 
sportul care îmi place. Mai apoi, când am ajuns la 
liceu am aprofundat, având posibilitatea să merg 
mai des la antrenamente. Am obținut centura nea-
gră și acum doresc ca la rândul meu să încurajez 
tinerii care doresc să performeze. Stilul pe care 
noi îl practicăm se numește shokotan, este stilul 
tradițional, introdus de maestrul Gichin Funako-
shi.” 

În karate este vorba despre a gândi, de a antici-
pa mișcările adversarului și a coordona mișcările 
corpului în același timp. Nu este doar un sport 
pentru fizic, ci și pentru minte. Este artă, este mă-
iestrie. Așadar, dragi tineri nu ezitați să încercați 
cel puțin să intrați în lumea artelor marțiale, pen-
tru că așa cum ați văzut există numai beneficii.



22. mai

 oaia de 
Sînandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Compania nemţească B. Braun investeş-
te aproximativ 300 de milioane de euro 

într-o fabrică de seringi perfuzabile care va fi 
construită în comuna Sînandrei, judeţul Timiş, 
fiind create în jur de 300 de noi locuri de muncă. 

Domnul primar al comunei Sînandrei, Clau-
diu Coman, ne-a declarat că lucrările la fabrica 
de seringi perfuzabile vor începe în această vară. 
Fabrica va fi construită în Parcul Industrial al lo-
calităţii Sînandrei.

„Lucrările de construcţie a fabricii de seringi 
perfuzabile vor începe undeva în vară, în luna 
iulie, şi se vor finaliza în unu, doi ani. Compania 
care doreşte să realizeze fabrica se numeşte B. 
Braun, iar investiţia se ridică la două, trei sute de 
milioane de euro, spun ei, şi vor să angajeze 300 
de persoane”, a afirmat Claudiu Coman.

Potrivit domnului primar, discuţiile cu repre-
zentanţii companiei B. Braun au început în urmă 
cu câţiva ani, însă doar în acest an au fost finali-

zate lucrările de infrastructură necesare.
Compania germană B. Braun este unul din-

tre cei mai mari furnizori, la nivel mondial, în 
domeniul produselor medicale. Compania de-
rulează activităţi în domeniul producţiei de dis-
pozitive medicale, medicamente şi al serviciilor 
de dializă, având aproximativ 800 de angajaţi în 

România. B. Braun oferă servicii de dializă în 
centre proprii, produce soluţii perfuzabile, şi de-
ţine două centre operaţionale.

În luna trecută, Alexandru Petrescu, ministrul 
pentru Mediul de Afaceri, Comerţ şi Antrepre-
noriat, a avut o întrevedere cu delegaţia compa-
niei B. Braun.

„În cadrul întâlnirii, reprezentanţii companiei 
şi-au exprimat intenţia de a extinde afacerile din 
România. Astfel, în perioada următoare, aceştia 
vor demara o investiţie de tip greenfield, care va 
presupune construcţia unei fabrici de soluţii per-
fuzabile, construcţia unui centru de cercetare şi 
dezvoltare ştiinţifică cu laboratoare specializate, 
precum şi construirea unui nou centru logistic. 
Noua investiţie ar urma să fie finalizată până în 
anul 2020 şi va genera aproximativ 250 de noi 
locuri de muncă”, se arată într-un comunicat de 
presă al Ministerului pentru Mediul de Afaceri, 
Comerţ şi Antreprenoriat.

„Am putea avea aici o investiţie care se se ridică la două, trei sute de milioane de euro!”
Claudiu Coman- primarul comunei Sînandrei

O companie nemţească investeşte 300 de milioane de euro, la Sînandrei, 
într-o fabrică de seringi perfuzabile. Vor fi create 300 de noi locuri de muncă

Veşti bune!

Evaluarea riscului 
de incendiu

Primăria şi Con-
siliul Local 

Sînandrei reamintesc 
tuturor comercianților 
și firmelor care își 
desfășoară activitatea 
pe raza comunei că tre-
buie să obțină acordul 
din partea Inspectora-
tului pentru situaţii de 
urgenţă „Banat” al ju-
deţului Timiş în ceea ce privește evaluarea riscului de incendiu. Chiar și 
firmele care nu necesită autorizație trebuie să se prezinte la sediul I.S.U. 
din Timișoara, situat pe strada Cluj, nr 14 pentru a primi o negație. Pentru 
mai multe informații puteți suna la numerele de telefon: 0256 494045, 
0256 494046 și 0256 493649.

Ada MAXIM

Administraţia comunei Sînandrei a luat 
startul în acest an cu nu mai puţin de 

23 de proiecte, care nu sunt altceva decît o 
continuare a realizărilor din anul trecut, care 
au schimbat înfăţişarea localităţii. Majoritatea 
dintre acestea se referă la asfaltări de străzi, pa-
vări de trotuare, parcuri şi canalizare. Ca obiec-
tive de prim-plan, după cum declară primarul 

Claudiu Coman, se distinge un cămin cultural 
nou la Sînandrei, precum şi o sală de sport, pro-
iecte foarte aşteptate de comunitate şi care vor 
fi finalizate cu prioritate. Ca o noutate, s-au fă-
cut primele demersuri pentru construirea unor 
capele în toate cele trei localităţi ale comunei 
(Sînandrei, Carani şi Covaci), acestea urmând 
a fi dotate conform ultimelor standarde în do-
meniu, mai anunţă edilul comunei.

Multe proiecte noi în comuna Sînandrei
Diana MIHAI

Cei care nu şi-au plătit taxele sunt 
aşteptaţi la Primărie

Primăria şi Consiliul Local 
al comunei Sânandrei vă 

reamintesc că taxele şi impozite-
le locale trebuie plătite la termen, 
indiferent de statutul social al 
contribuabilului. „Legea obligă 
autorităţile locale să colecteze 
aceste taxe şi să ia măsuri privind 
recuperarea silită a datoriilor în 
caz de neplată. Deşi Primăria 

Sînandrei a transmis nenumărate avertismente către cei ce figurează cu 
datorii la bugetul comunei, nu toţi rău-platnicii s-au prezentat la casi-
erie pentru a-şi achita datoriile. Cei în cauză au deja instituite propriri 
pe venituri, banii datoraţi bugetului local fiind transferaţi, în cota parte 
permisă de lege, în conturile Primăriei Sînandrei. Pentru a evita astfel de 
situaţii neplăcute, atât pentru contribuabili, cât şi pentru reprezentanţii 
autorităţii locale, rugăm cetăţenii comunei care se ştiu datori la stat să se 
prezinte la casieria Primăriei pentru a-şi achita datoriile”, transmit repre-
zentanţii administraţiei locale pe site-ul oficial al Primăriei Sînandrei.

Ada MAXIM
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 oaia de 
Aquatim

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Asociația Ro-
mână a Apei 

organizeză, între 15 
şi 17 mai, la Bucu-
reşti, ExpoApa 2017, 
eveniment care adu-
ce laolaltă operatori 
regionali, firme spe-
cializate, cercetători, 
universitari, investitori 
privați, factori de de-

cizie în administrație. Este cea mai importantă 
întâlnire între noi, cei implicați și interesați de 
domeniul apei, întrucât în acest context au loc 
schimburi de idei, de experiențe profesionale, 
de informații, sunt sesiuni de conferințe și co-
municări științifice, dezbateri și polemici. Este, 
totodată, un bun prilej pentru a discuta despre 
realitățile și provocările din acest domeniu, 
care au și numitori comuni, dar și diferențe.

Visul nostru, al tuturor, este ca economia și 
industria autohtonă din zona apei și a mediului 

să treacă de la un nivel low cost, la un model cu 
servicii oferite care au în spate o valoare adău-
gată mai mare. Aceasta înseamnă o economie 
integrată în zona apei, cu dezvoltare simultană 
a învățământului superior specializat și a cerce-
tării, a producției de tehnologie sau de aparatu-
rădin domeniu.

Acest vis ar putea deveni realitate dacă am 
reuși, măcar în ceasul al 12-lea, ca după trei pro-
grame mari de dezvoltare prin care a trecut sec-
torul (MUDP, ISPA și POS-ul de Mediu) – pro-
grame ce au consolidat acest segment al apei, 
dar care ne-au arătat și care ne sunt minusurile 
–, să avem înțelepciunea ca să folosim POIM-
ul pentru a transforma sectorul apei într-o zonă 
de excelență. Ar trebui să vedem că „lecțiile 
învățate”, care ni se predau de către autoritățile 
din domeniu, cu ocazia fiecărui început de pro-
gram nou, nu dau rezultatele scontate.

Gradul de absorbție al fondurilor europene a 
ajuns la un punct de inflexiune ce nu mai poate 
fi depășit cu legi, ordonanțe, notificări, proce-
duri sau reguli, fiindcă se pare că acest sistem 
și-a atins limitele. Rigiditatea sa, generată de 
acest tip de proceduri, nu permite corectarea 
greșelilor sau anomaliilor, inerente, până la 
urmă, care apar pe parcursul desfăşurării unor 
lucrări complexe de investiţii. Ar trebui să 
recunoaștem, în fond, că gradul de absorbție 
al banilor europeni se joacă pe șantiere, și nu 
în birourile autorităților centrale sau locale, 
care, de fapt, s-au transformat, majoritatea, în 
autorități de control. Pe șantiere este frontul 
de luptă! Acolo sunt răniții, acolo sunt străzi 

sparte, cetățeni nemulțumiți, constructori în 
insolvență sau faliment, consultanți penalizați, 
subcontractanți care nu-și iau banii, operatori 
arși cu „corecții și neeligibile”. Ca la război, 
frontul ar trebui susținut de acasă, de către 
instituțiile cu rol de management.

Vrem ca instituțiile cu rol de coordonare să 
fie alături de noi, pornind de la licitații și până 
în faza de finalizare a investiției. Dorim o reca-
librare a sistemului, cu o alocare justă a riscuri-
lor, întrucât în instituțiile care nu-și asumă nici 
un risc se instalează instinctul de autoconserva-
re, care nu face deloc casă bună cu progresul.

Fiindcă s-a acumulat foarte multă experiență 
în sistemul apei și deoarece cunoașterea prin 
practică și exercițiu este, de multe ori, su-
perioară celei academice, este timpul să 
instituționalizăm eficient colaborarea între 
teoreticieni și practicieni, încât să transfor-
măm industria apei într-un motor al economiei 
românești.

„Apa – combustibil pentru motorul economiei”
dr. ing. Ilie Vlaicu, director general Aquatim SA

Şcoala de apă din Köln – învăţare prin experimente şi jocuri

Totul a început cu Villa Öki – o bara-
că pictată în culori vii, înconjurată de 

verdeață şi copaci, situată în Stammheim, în 
apropierea orașului Köln, acolo unde, încă din 
1994, copiii și adolescenții primeau o educație 
extrașcolară orientată în scopul protejării me-
diului înconjurător.

De atunci, acest mini-centru de educație 
ecologică, denumit acum Școala de apă 
Köln (Wasserschule Köln), a căpătat am-
ploare, primind sprijin din partea celor trei 
asociați: Wasserforum Köln, Rhein Energie şi 
Stadtentwäserungsbetriebe Köln.

În acest an 2017, pe baza unui program di-
dactic structurat pentru diferite grupe de vârstă, 
se oferă, în cele două locații ale școlii aflate în 
incinta stației de tratare Köln-Westhoven, și 
respectiv la Stația de epurare Köln-Stammhe-
im, o varietate de cursuri menite să educe și 
să conștientizeze copiii asupra muncii depuse 
la obținerea apei potabile, a tratării apei uzate, 
precum și asupra efectelor pe care le pot avea 

acțiunea lor asupra mediului înconjurător și, 
implicit, asupra apei.

Astfel, cursurile oferite pe tot timpul anului 
sunt: cursul de tratare a apei, cursul de epurare 
a apei, cel de protecție în caz de inundații, cur-

sul de experimentări cu apă şi un curs de ex-
plorare a naturii pe malul pârâului, ce are loc 
numai pe timpul verii.

Copiilor veniţi aici le sunt explicate prin-
cipiile de bază ale circuitului apei în natură, 

noțiuni despre tratarea și epurarea apei, iar ei 
iau parte la diferite activități practice şi de-
monstrative ce au loc în echipă și se joacă cu 
echipamentele aflate în curtea școlii de apă. Pe 
această cale, elevii dobândesc o multitudine de 
cunoștințe teoretice, practice și, în același timp, 
socializează, descoperind că multe rezultate 
bune se obțin lucrând în echipă.

Rezultatul este desigur cel scontat: copii 
curioși, dornici să învețe mai mult, într-un mod 
plăcut și jucăuș, despre apă și natură.

Efortul celor implicați în constituirea uneia 
dintre puținele școli de apă existente, la ora ac-
tuală, în Europa le este constant răsplătit nu nu-
mai prin succesul pe care îl are în rândul copiilor 
acest mod de a împărtăși din cunoștințele acu-
mulate în domeniul apei, dar și prin distincțiile 
primite, de către Wasserschule Köln, de-a lun-
gul anilor. În anul 2007, activitatea desfășurată 
la predecesorul școlii de apă Köln – Villa Öki a 
fost numită proiect oficial al Decadei Mondiale 
ONU: Educație pentru dezvoltare durabilă, ca 
mai apoi să fie numită locația anului 2007, în 
cadrul programului Germania – țara ideilor.

Nicoleta LUNGAR
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simŢul metafizicului ne spune 
că timpul nu aŞteaptă

Pentru că numărul din aprilie al revistei 
noastre a apărut înainte de bucuria 

Sărbătorii de Paști, publicăm, cu fiască 
dragoste, un amplu fragment din Pastorală, 
trimisă redacției noastre de Înaltpreasfinția 
Sa Ioan, Mitropolit al Banatului istoric. la 
capătul lecturii, veți înțelege mai profund 
decât ați știut până acum, că suntem născuţi 
pe lume pentru a iubi. Cred că ăsta e marele 
mister: iubirea. Dacă oamenii ar putea să-
şi însuşească asta, îmi spunea maestrul 
Beligan la Timișoara, crede-mă că lumea ar 
fi o bucurie. uită-te la săraca noastră ţară, 
unde războiul româno-român continuă fără 
încetare!

Vasile TODI

Iubiți frați și surori în domnul,
Azi prăznuim începutul anului Învierii. De 

acum noi nu ne mai rezemăm viața și credința 
pe-o umbră, ci pe Învierea lui Hristos. Omul se 
odihnea la umbra morții, iar acum se odihnește 
la umbra luminii Învierii lui Hristos.

Omul credincios rămâne în stare de veghe, 
în lumină, odihna lui este vederea întru slavă a 
Celui Care l-a salvat din moarte. Omul uscat pe 
dinlăuntru nu se va bucura de vederea luminii 
celei neînserate. Un om fără credința în Înviere 
rămâne un teritoriu al conflictului și al păcatului. 
Să ne curățim casa minții ca să primim în ea 
lumina Învierii lui Hristos. Lumina este unitatea 
de măsură a veșniciei.

*
Cultura îl modelează și-l formează pe om. 

Cărei culturi vrem să aparținem: culturii vieții 
sau a morții?! Cultura vieții este de sorginte 
cerească. Hristos, Marele Dascăl al acestei 
culturi, a venit la noi să ne crească în această 
cultură. Cel ce aparține acestei culturi trăiește 
mereu în pridvorul veșniciei. Viața omului curge 
în eternitate.

Omul, prin păcat, a evadat din matricea 
creației sale originare. Ar fi vrut să ia un alt 
chip, chipul lui Abel din mormânt. De la Abel 
până la Hristos, omul a știut doar să toarne 
viață în mormânt. Chiar pe Fiul lui Dumnezeu a 
vrut să-L pună în același mormânt cu Abel. Ce 
tristă priveliște să vezi cum omul așază Viața în 
mormânt!

Omul L-a părăsit pe Dumnezeu, I-a cerut să-l 
desfieze și i-a cerut morții să-l înfieze ea. Omul 
devine fiul morții, îl ucide pe fratele său Abel și 
de atunci devine un ucigaș de frați și de fii.

O, ce tristă îndeletnicire! Mereu cu mâinile 
pline de sânge. Nu aceasta voia Dumnezeu de 
la noi când ne-a creat. El voia să fim floarea de 
busuioc în Rai. Florile de busuioc nu se hrănesc 
cu sânge, ci cu lacrimi de pocăință. Hristos a 
venit la noi și ne-a chemat la Sine zicând: Veniți 
la Înviere! Veniți la Viață!

Dumnezeu a făcut pământul ca să fie 
pridvorul Raiului, pridvorul veșniciei, iar omul 
voia să facă din el cel mai mare cimitir din 
univers. Pentru unii, omul ar fi doar o floare 
carnivoră care are aceeași soartă ca firul de 
iarbă. Ei nu știu că această floare de busuioc este 
semănată de Sus și poartă în ea taina veșniciei.

Omul, taină a veșniciei! Numai Cel ce l-a 
creat cunoaște această taină. Eu sunt taina vieții 
mele și aș dori s-o duc, așa cum a fost creată, la 
Tainicul Dumnezeu. Nu striviți taina busuiocului 
semănat de Dumnezeu aici pe pământ. Omul, 
floarea de busuioc, devine bucuria îngerilor din 
Cer.

Floarea nu cântă, însă cântul fluierului se 
aude până în Cer. Dar dacă lemnul nu moare, nu 

poate deveni fluier. Așa și omul, dacă nu moare 
păcatului, nu poate intra în lumina veșniciei. 
Dumnezeu va sufla duh de viață în osemintele 
noastre uscate din adâncul mormântului și vor 
învia și vor intra pe poarta veșniciei. Sfinții sunt 
mai cinstiți după moarte, după ce nu mai sunt 
printre noi. În sfintele lor moaște cântă harul 
lui Dumnezeu, iar acest cânt se aude până la 
marginile pământului.

Iubiții mei fii duhovnicești,
A zidi o biserică sau o mănăstire este un 

semn de așezare, de statornicie în acest pământ 
al strămoșilor noștri. Îngăduiți-ne să statornicim 
acest neam în matca lui, în această tainică Daco- 
Românie.

Biserica leagă Cerul cu pământul, ea este 
scara pe care coboară Dumnezeu la români. Nu 
ne luați această scară, căci Dumnezeu vrea să 
coboare pe ea la noi și noi să urcăm la El și la 
ai noștri părinți.

Doamne, noi îți facem scară, Tu coboară!
Rugăciunea este chemarea pe care o face 

omul lui Dumnezeu să vină la el. Rugăciunea 
este cântul ce-L însoțește pe Dumnezeu atunci 
când coboară aici, la noi, pe pământ. Rugăciunile 
sunt treptele scării pe care coboară Dumnezeu. 
Fă-I și tu scară lui Dumnezeu. Rugăciunea 
este covorul de lacrimi pe care-l așterne omul 
înaintea lui Dumnezeu. Lacrima este sângele 
pocăinței.

Doamne, pe icoana României sunt multe 
lacrimi. Astâmpără-Ți setea și dorul de noi 
gustând din lacrimile acestui neam românesc. 
România este plină azi de izvoare de lacrimi. 
Avem și noi Iordanul nostru de lacrimi, în care, 
Te rugăm, Hristoase, să vii să Te botezi cu noi.

Doamne, botează-ne în iubirea Ta! Doamne, 
dă-ne iubire și Îți vom da lacrimi! Pe un Iordan 
de lacrimi se îndreaptă azi Biserica spre Tine, 
Doamne, arată-ne lumina Învierii Tale ca să 
aflăm limanul unde să ancorăm corabia neamului 
nostru românesc.

Iubiților, cei din vechime au întemnițat 
timpul într-o clepsidră cu nisip și au considerat 
că au făcut un lucru fenomenal. Însă a venit 
Hristos, a spart clepsidra, a scos timpul din 
temnița clepsidrei și l-a lăsat să curgă în 
veșnicie, iar pe om l-a pus, prin Înviere, pe 
aripa veșniciei. Omul ar fi vrut să rămână fiul 
timpului, nu al veșniciei. Sunt unii oameni azi 
care ar dori să-și cumpere încă o tinerețe, însă 
nu doresc să-și cumpere veșnicia. Ei încă n-au 
ieșit din clepsidră.

Omul care crede în Înviere își are rădăcinile 
minții în Cer, iar nu într-o clepsidră cu nisip. 
Până la Înviere omul se pregătea să intre în 
neînceputa noapte a veșniciei. Din neînceputa 
noapte a veșniciei, prin Înviere, a intrat în Ziua 

a opta, Ziua fără de asfințit, Ziua veșniciei. 
Veșnicia nu are zile sau ani, are doar un răsărit, 
răsăritul unei singure zile: Veșnicia.

Doamne, mă voi sui și eu într-o zi în carul 
de stele, ca să călătoresc la orizontul infinit al 
veșniciei!

Iubiți credincioși,
Simțul metafizicului ne spune că timpul nu 

așteaptă. Sunt unii oameni care se țin de aripa 
timpului, le este frică de veșnicie, unora le este 
frică de a fi creștini, iar altora chiar le este frică 
de a fi români.

Iubite frate creștine, nu uita că ești un 
mănunchi de zile pe care Dumnezeu îl răsădește 
în veșnicie. Anii nu-i poți lăsa moștenire 
nimănui, ei sunt darul lui Dumnezeu pe care ți 
l-a făcut Dumnezeu ție.

Iubiților, lacrimile maicilor noastre au săpat 
văi adânci în spațiul nostru românesc, au săpat 
morminte pentru eroii acestui popor, pentru 
fiii lor, au brăzdat munții, au frânt Carpații, 
au făcut cărări între frații de peste Carpați. 
Lacrimile maicii noastre s-au prefăcut în dor. 
Dorul izvorăște din lacrimă de mamă. Lacrima 
mamei sapă în stânca inimii o fântână- fântâna 
dorului de Dumnezeu și de fiii neamului nostru 

românesc risipiți azi pe toate meridianele 
pământului. Mama este fântâna cu lacrimi din 
care își astâmpără setea fiii neamului nostru. 
Dumnezeu n-a îngăduit ca iubirii și dorului 
cineva să-i poată pune cătușe. Iubirea și dorul 
nu pot fi încătușate.

Doamne, mai împrumută-mi o clipă să mai 
ajung încă o dată la fântâna de lacrimi a maicii 
mele!

Iubiți fii duhovnicești,
V-am scris aceste cuvinte pe care aș dori să 

vi le pun la inimă, în fântâna cu dor, pentru a vă 
fi de folos pe cărarea acestei vieți.

Iubiți frați, să iertăm azi mai mult ca oricând, 
frăția noastră creștină apărându-o de dezbinare, 
căci Dumnezeu adună, iar cel rău dezbină.

Rog pe Bunul Dumnezeu, pe Mântuitorul 
nostru Iisus Hristos ca acum, când a ieșit din 
mormântul care fusese pecetluit, să-i cerceteze 
cu harul Său cel sfânt pe frații noștri din spitale, 
din închisori, pe cei singuri și nemângâiați 
și pe cei ce stau sub cerul liber. Bucuria 
Maicii Domnului, a femeilor mironosițe și a 
Sfinților Apostoli să ajungă azi și în familiile 
dumneavoastră. Păstrați în fântâna cu dor 
această bucurie sfântă ca să vă fie mângâiere în 
zi de necaz și de grea încercare.

Doamne, binecuvântează crestele Carpaților 
și holdele de grâu să fie pace și pâine în țară!

Doamne, credem că Tu ai înviat. Înviază-ne 
și pe noi!

Doamne, vom mărturisi Învierea Ta fiilor 
acestui neam și vom lăsa legământ ca ei să fie 
mărturisitori ai Învierii Tale până la sfârșitul 
veacurilor.

Sfinților Îngeri, duceți în Cer, înaintea lui 
Dumnezeu Tatăl, această veste:

Românii au mărturisit azi că Fiul Tău, 

HRISTOS A ÎNVIAT!

†ioan,
 mitropolitul Banatului


